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PROTOKÓŁ nr LVI/2023 

sesji Rady Miejskiej w Suwałkach 

odbytej w dniu 26 kwietnia 2023 r. w godzinach 1100 – 1830 

w sali sesyjnej im. Józefa Gajewskiego nr 26  

Urzędu Miejskiego w Suwałkach przy ul. Mickiewicza 1  

 

Obradom przewodniczył Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej w Suwałkach.  

Radni obecni na sesji: 

 

1. Bogdan Bezdziecki  

2. Sylwester Cimochowski  

3. Tadeusz Czerwiecki 

4. Zbigniew Roman De-Mezer 

5. Anna Maria Gawlińska 

6. Krystyna Gwiazdowska 

7. Jacek Juszkiewicz 

8. Mariola Brygida Karpińska  

9. Kamil Klimek 

10. Karol Korneluk 

11. Jarosław Józef Kowalewski 

12. Stanisław Kulikowski 

13. Kamil Lauryn 

14. Jacek Niedźwiedzki 

15. Adam Ołowniuk  

16. Wojciech Pająk 

17. Zdzisław Przełomiec 

18. Jacek Roszkowski 

19. Anna Ruszewska  

20. Jarosław Schabieński   

21. Andrzej Turowski 

22. Łukasz Wojno 

23. Marek Lech Zborowski-Weychman 

 

Nieobecni radni: 

 

– Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu.  

 

W obradach uczestniczyli: 

Prezydent Miasta, Zastępcy Prezydenta Miasta Suwałk, naczelnicy niektórych wydziałów 

Urzędu Miejskiego, kierownicy inspekcji, straży, prezesi i dyrektorzy niektórych jednostek 

organizacyjnych.  

– Listy obecności stanowią załączniki nr 2 – 4 do protokołu. 
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Ad pkt. 1 

Otwarcie obrad. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej otworzył LVI sesję Rady Miejskiej  

w Suwałkach, jednocześnie informując, że obrady Rady Miejskiej realizowane były w sposób 

stacjonarny w Urzędzie Miejskim. Dodał, że w sali obrad znajdowały się osoby związane z 

zapewnieniem sprawnego przebiegu sesji, radni Rady Miejskiej oraz Panowie Prezydenci. 

Podkreślił, że pozostałe osoby zaproszone do uczestnictwa z uwagi na realizowaną tematykę 

obrad otrzymały link do zalogowania. Dodał również, że sesja jest transmitowana on-line, a 

więc obserwacja ze strony środków masowego przekazu i mieszkańców Miasta była 

zapewniona.  

 

Zdzisław Przełomiec powitał przybyłe osoby, których udział w obradach jest wymagalny: 

Czesława Renkiewicza – Prezydenta Miasta Suwałk, Romana Rynkowskiego – Zastępcę 

Prezydenta Miasta, Grzegorza Krysę – Zastępcę Prezydenta Miasta, Annę Cyran – Skarbnika 

Miasta, Mariusza Klimczyka – Sekretarza Miasta. Powitał również przedstawicieli prasy, 

radia i telewizji oraz internautów.  

 

Następnie powitał radnych Rady Miejskiej w Suwałkach i stwierdził, że na 23 radnych 

ustawowego składu Rady w obradach bierze udział 23 radnych, w związku z powyższym 

istniało wymagane quorum do podejmowania prawomocnych uchwał.  

 

Ad pkt. 2 

Przyjęcie wniosków do porządku obrad.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że porządek obrad został 

radnym podany przy zawiadomieniu o zwołaniu sesji.  

Następnie poinformował, że przyjęty w planie pracy temat pn. Uchwała w sprawie przyjęcia 

Gminnego Programu Rewitalizacji Miasta Suwałk do 2030 roku, będzie procedowany w 

późniejszym terminie. 

 

Radni nie zgłosili uwag, wobec czego przyjęty został następujący porządek obrad: 

1. Otwarcie sesji Rady Miejskiej w Suwałkach. 

2. Przyjęcie wniosków do porządku obrad. 

3. Przyjęcie Protokołu nr LV/2023 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia  

29 marca 2023 r. 

4. Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej w 

Suwałkach od dnia 29 marca 2023 roku.  

5. Wnioski i oświadczenia radnych. 

6. Stanowisko Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 26 kwietnia 2023 roku  

w sprawie ataków medialnych i politycznych wymierzonych w świętego Jana Pawła II. 

7. Stanowisko Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 26 kwietnia 2023 roku  

w sprawie poszanowania godności osoby Świętego Jana Pawła II.  
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8. Informacja dotycząca wskazania podmiotów, na rzecz których wykonywane są przez 

nieletnich prace społeczne w 2023 roku. 

9. Roczne sprawozdanie z działalności Komendanta Miejskiego Policji w Suwałkach oraz 

informacja o stanie bezpieczeństwa i porządku publicznego na terenie powiatu 

suwalskiego i miasta Suwałki za 2022 rok.  

10. Informacja Komendanta Miejskiego Państwowej Straży Pożarnej w Suwałkach o stanie 

bezpieczeństwa Miasta Suwałki i powiatu suwalskiego w zakresie ochrony 

przeciwpożarowej w 2022 roku. 

11. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia informacji Komendanta 

Miejskiego Państwowej Straży Pożarnej w Suwałkach oraz oceny stanu bezpieczeństwa 

przeciwpożarowego i zabezpieczenia przeciwpowodziowego Miasta Suwałki w 2022 r. 

12. Ocena zasobów pomocy społecznej za rok 2022 dla Gminy/Powiatu Miasta Suwałki. 

13. Informacja z realizacji Programu „Suwalska Karta Mieszkańca”. 

14. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały Rady Miejskiej w Suwałkach 

dotyczącej wprowadzenia w Mieście Suwałki bonu na szczepienie przeciw wirusowi 

brodawczaka ludzkiego. 

15. Rozpatrzenie projektu uchwały uchylającej uchwałę w sprawie podniesienia wysokości 

wynagrodzenia dla rodzin zastępczych zawodowych oraz prowadzącemu rodzinny dom 

dziecka. 

16. Informacja o udzielonych w 2022 r. dotacjach na prace konserwatorskie, restauratorskie i 

roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru, znajdujących się na terenie 

miasta Suwałki. 

17. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie udzielenia dotacji na prace konserwatorskie, 

restauratorskie i roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru, znajdujących 

się na terenie Miasta Suwałki. 

18. Informacja z konsultacji społecznych dotyczących projektu uchwały Rady Miejskiej w 

Suwałkach w sprawie konsultacji społecznych z mieszkańcami Miasta Suwałki 

dotyczących Suwalskiego Budżetu Obywatelskiego na 2024 rok. 

19. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie konsultacji społecznych z mieszkańcami Miasta 

Suwałki dotyczących Suwalskiego Budżetu Obywatelskiego na 2024 r.    

20. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wykazu kąpielisk na terenie  Miasta Suwałki na 

rok 2023 oraz określenia sezonu kąpielowego. 

21. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie ustalenia 

Regulaminu Cmentarza Komunalnego w Suwałkach oraz ustalenia Cennika opłat. 

22. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wysokości stawek opłat za zajęcie pasa 

drogowego dróg publicznych, których zarządcą jest Zarząd Dróg i Zieleni w Suwałkach. 

23. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustalenia regulaminu korzystania z szaletu 

miejskiego położonego na terenie Gminy Miasta Suwałki oraz powierzenia Prezydentowi 

Miasta Suwałk ustalania wysokości opłaty za korzystanie z szaletu miejskiego. 

24. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego Suwalskiej Specjalnej Strefy Ekonomicznej S.A. 

i terenów przyległych w granicach Miasta Suwałk. 
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25. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego terenu ograniczonego ulicami Tadeusza Kościuszki, 24 Sierpnia i rzeką 

Czarną Hańczą w Suwałkach. 

26. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego terenu położonego po północnej stronie ulicy Zastawie od nr 26 do nr 44 

w Suwałkach. 

27. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uwzględnienia petycji mieszkańców w sprawie 

niewprowadzania strefy płatnego parkowania na ulicy ks. K.A. Hamerszmita w 

Suwałkach. 

28. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia wzoru deklaracji o wysokości opłaty 

za gospodarowanie odpadami komunalnymi składanej przez właścicieli nieruchomości.  

29. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie miasta na   2023 rok. 

30. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej 

Miasta Suwałki na lata 2023-2041.  

31. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany Statutu Miasta Suwałk. 

32. Informacje i odpowiedzi Prezydenta Miasta Suwałk. 

33. Zakończenie obrad sesji Rady Miejskiej w Suwałkach. 

 

Ad pkt. 3 

Przyjęcie protokołu nr LV/2023 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 29 marca  

2023 roku. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że zgodnie z § 46 

Statutu Miasta Suwałk protokół obrad z LV/2023 sesji został sporządzony i wyłożony  

do wglądu radnym w Biurze Rady Miejskiej. Radni mogli zgłaszać poprawki lub uzupełnienia 

do protokołu nie później niż w dniu roboczym poprzedzającym sesję Rady Miejskiej, na 

której następuje przyjęcie protokołu, czyli w dniu 25 kwietnia 2023 r.  

 

W wymienionym terminie do treści protokołu radni nie zgłosili poprawek i uzupełnień,  

wobec powyższego protokół nr LV/2023 sesji Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia  

29 marca 2023 r., został przyjęty. 

 

Ad pkt. 4 

Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej  

w Suwałkach od dnia 29 marca 2023 roku.  

– Informacja stanowi załącznik nr 5 do protokołu.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że powyższą 

Informację wszyscy radni otrzymali w materiałach na sesję Rady Miejskiej. 

Uwag i pytań nie wniesiono, wobec czego Informacja o pracy Prezydenta Miasta Suwałk  

i wykonaniu uchwał Rady Miejskiej w Suwałkach od dnia 29 marca 2023 roku, została 

przyjęta. 
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Ad pkt. 5 

Wnioski i oświadczenia radnych. 

 

Bogdan Bezdziecki złożył wniosek o stworzenie elektronicznego systemu wynajmu 

miejskich obiektów sportowych. Jak powiedział ułatwiłoby to mieszkańcom łatwiejsze 

wyszukiwanie miejsc w obiektach.  

Następnie powiedział o uzyskiwaniu przez mieszkańców świadectw charakterystyki 

energetycznych budynków. Jak powiedział, zwrócili się do niego mieszkańcy zaniepokojeni 

doniesieniami mediów o przyszłych kontrolach budynków. Dodał, że dobrze byłoby, aby 

mieszkańcy mieli szansę uzyskać wiarygodne informacje w tym temacie np. w Parku 

Naukowo-Technologicznym czy w którymś z wydziałów Urzędu Miejskiego. Dodał, że temat 

nie jest prosty a w niepewności są właściciele obiektów zabytkowych, które niejako są 

zwolnione z tego obowiązku, ale występują różne zależności w tym względzie i różne 

interpretacje.  

 

Wojciech Pająk zapytał o inwestycje planowane na suwalskich bulwarach. Jak powiedział, 

doszły do niego informacje, że na bulwarach jeden z przedsiębiorców ma otwierać bar przy 

Galerii Stara Łaźnia. Dodał, że mocno go to zaniepokoiło a w związku z tym chciał wiedzieć, 

czy ta koncepcja była konsultowana w wystarczający sposób z Architektem Miejskim oraz 

będzie można zobaczyć wizualizację tego planowanego miejsca. Zapytał również, kiedy  

odbędzie się posiedzenie Komitetu Rewitalizacji, który został powołany Zarządzeniem 

Prezydenta Miasta.  

Dopytał, czy przedsiębiorcy były proponowane inne lokalizacje niż przy Galerii Stara Łaźnia 

np. nad Zalewem Arkadia.  

 

Jacek Juszkiewicz zapytał o kontrolę wydatkowania pieniędzy publicznych. Jak powiedział 

radni z Klubu „Suwałki Przyszłości” rozpoczęli działania w zakresie kontroli wydatków 

związanych z delegacjami i zatrzymało się to na Miejskim Ośrodku Pomocy Rodzinie. 

Podkreślił, że radni Klubu „Prawo i Sprawiedliwość” złożyli wniosek dotyczący 

sprawozdania z delegacji Ośrodka Sportu i Rekreacji oraz Zarządu Dróg i Zieleni. Następnie 

będą składane wnioski dotyczące pozostałych miejskich instytucji.  

Jak podkreślił, nie ma tu założenia, że występują jakieś nieprawidłowości, ale chodzi o pewną 

konsekwencję działania.  

Następnie poruszył temat oświaty. Poprosił o odpowiedź na piśmie ilu nauczycieli aktualnie 

odchodzi na emeryturę i ile wakatów będzie w szkołach od września. Dodał, że często jest 

mowa o tym, aby zachęcać młodych ludzi do powrotu do miasta, jednak spotykają się z 

brakiem pracy, więc decydują się na mieszkanie i pracę w innych miejscowościach.  

 

Karol Korneluk powiedział, że pracodawca, który zatrudnia co najmniej 25 pracowników w 

pełnym wymiarze, musi osiągnąć wskaźnik 6% zatrudnionych niepełnosprawnych. Jeśli ten 

wskaźnik nie jest osiągnięty wówczas trzeba płacić na Państwowy Fundusz Rehabilitacji 

Osób Niepełnosprawnych odpowiednie składki, które są obliczane na podstawie przeciętnego 

wynagrodzenia. Z obliczeń wynika, że składka za jedną osobę wynosi ponad 2700 zł. Zapytał, 

jak wygląda sytuacja w tym względzie w miejskich jednostkach organizacyjnych i w 
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Urzędzie Miejskim. Następnie powiedział, że osobami niepełnosprawnymi zajmuje się 

Miejski Ośrodek Pomocy Rodzinie i z pewnością posiada bazę osób z grupa inwalidzką. 

Dodał, że może warto byłoby połączyć tutaj bazy i dać osobom niepełnosprawnym pracę, aby 

nie musiały korzystać z zasiłków.  

Następnie zapytał o garaże, które znajdują się przy ulicy 100-lecia Niepodległości przy 

dojeździe do ulicy Sejneńskie. Zapytał, czy jest to mienie Miasta, a jeśli tak, to jakie są z tym 

związane plany.  

Kolejną kwestią, na którą zwrócił uwagę radny Korneluk był temat stojaków rowerowych. 

Powiedział, że coraz więcej uczniów porusza się rowerami a w związku z tym chciał 

wiedzieć, czy dyrektorzy szkół zwracali się do Miasta z wnioskiem o te stojaki czy mają 

zamiar dostawić je we własnym zakresie.  

Następny temat dotyczył inicjatyw lokalnych. Jak powiedział, otrzymał odpowiedź na 

pytanie, które zadał podczas ostatniego posiedzenia Rady Miejskiej i wynika z niej, że w 

2022 roku zostały zrealizowane 3 inicjatywy lokalne. Powiedział, że dobrze byłoby, aby ten 

program bardziej rozreklamować, aby więcej mieszkańców o nim wiedziało.  

 

Zbigniew Roman De-Mezer nawiązał do wypowiedzi przedmówcy odnośnie składek na 

PFRON. Jak powiedział, każdego roku podczas prac nad budżetem zwracał uwagę na tę 

kwestię i było to sprawdzane. Okazywało się, że jest jedna instytucja, która za każdym razem 

płaciła składki zamiast zatrudniać niepełnosprawnych. Wspomniał, że w ostatnich budżetach 

w tym temacie jest już w miarę spokojnie.  

Następnie przypomniał, że jakiś czas temu wspólnie z kilkoma radnymi złożył interpelację 

dotyczącą remontów miejskich placów zabaw. Zapytał, na jakim etapie jest ta sprawa. 

Wspomniał, że w tegorocznym budżecie zostały przeznaczone środki na ten cel. Zapytał, na 

jakim etapie jest przetarg oraz gdzie Miasto poszukuje dodatkowych środków na budowę 

placów zabaw, ich remont i zapewnienie bezpieczeństwa.  

Nawiązał również do tematu kary, którą musi zapłacić Przedsiębiorstwo Gospodarki 

Komunalnej za niekorzystanie z usług spółki gazowniczej w zakresie autobusów miejskich. 

Zapytał, na jakim etapie jest teraz ta sprawa i czy udało się coś osiągnąć wspólnymi siłami 

razem z Posłem na Sejm RP Jarosławem Zielińskim, który zainteresował się tym tematem 

podczas ostatniej sesji Rady Miejskiej. 

Wspomniał, że wie, iż Miasto przymierza się do zakupu kolejnych autobusów. W związku z 

tym zapytał, jakie to będą autobusy, w jakim zakresie i czy znowu nie będzie Miastu groziła 

jakaś kara. Poprosił również, aby nie zapomnieć o autobusach mniejszych albo bardzo małych 

tak, aby można je było wysyłać na trasy mniej obciążone pasażerami.  

Następnie przypomniał, że w 2021 roku w ramach pewnego konsensusu uzgodniono Plan 

budowy dróg lokalnych. Podkreślił, że był on dobrze realizowany, jednak w tym roku na te 

inwestycje jest mało środków. Mimo wszystko zaznaczył, że jest umowa społeczna z 

mieszkańcami, którzy mają obiecane budowy dróg w konkretnym czasie, więc teraz trzeba 

wspólnie zastanowić się, jak z tej umowy się wywiązać. Wspomniał, że wiele dróg już zostało 

zrobionych, w przypadku niektórych potrzebny był kompromis jak chociażby wybór 

pomiędzy ul. Powstańców Wielkopolskich a Franciszkańską. Wybrano ul. Franciszkańską a 

południowa strona miasta została w tym roku zapomniana. Poprosił, aby powalczyć o środki 

na ulice 41 Pułku Powstańców Śląskich oraz Kawaleryjską, projekt który według Planu 
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budowy dróg lokalnych ma być w tym roku realizowany. 

Dodał również, że od wielu lat prosi również o zainteresowanie się skrzyżowaniem ulic 

Artyleryjskiej i Kawaleryjskiej, gdzie drogi są zapadnięte.  

Na zakończenie powiedział, że dzięki programowi rządowemu od 1 września 2022 roku 

zwiększyła się liczba pomocy psychologiczno-pedagogicznej w szkołach. Jak zaznaczył, 

bardzo go cieszy, że taka pomoc jest w placówkach udzielana. Dodał, że od 1 września 2023 

r. zwiększa się limit zatrudnienia psychologów i pedagogów. Jak powiedział, z badań wynika, 

że po pandemii kondycja psychiczna dzieci jest słaba. Powiedział, że chciałby aby Zespół ds. 

zdrowia przeanalizował czy można byłoby stworzyć miejski program pomocy 

socjoterapeutycznej, psychologicznej, który wychodziłby poza szkołę. 

 

Anna Ruszewska nawiązała do wypowiedzi Zbigniewa De-Mezera odnośnie pomocy 

psychologicznej. Jak powiedziała, złożyła interpelację dotyczącą dostępu do bieżącej pomocy 

psychologicznej dla uczniów i nauczycieli suwalskich szkół. Wspomniała, że powołała się w 

tej interpelacji na badania, na podstawie których opracowano statystyki dotyczące prób 

samobójczych dzieci i młodzieży również zakończonych zgonem. Jak zaznaczyła, jeśli chodzi 

o województwo podlaskie jest to sprawa alarmująca. Powiedziała, że według niej trzeba 

podjąć szeroką dyskusję na ten temat tego, jak rozwiązać problem. Podkreśliła również, że 

wspierać psychologicznie należy także nauczycieli, nie tylko dzieci i młodzież.  

 

Adam Ołowniuk powiedział, że radni podnoszą z mównicy kwestie, które zgłaszają im 

mieszkańcy, chcąc w ten sposób poinformować służby o danym problemie. Jak zaznaczył, nie 

może być tak, że radni poruszają pewne tematy po kilka razy i dopiero, kiedy jest narzucana 

jakaś presja ze strony mieszkańców np. poprzez petycję czy media, to dopiero Miasto 

zauważa problem. Tu odniósł się do parkingów przy ul. Franciszkańskiej. Wspomniał 

również, że na ostatniej sesji poruszał temat remontów budynków należących do Zarządu 

Budynków Mieszkalnych i też zauważa, że kiedy pojawiła się presja, to są już rozpoczęte 

określone prace remontowe. Dodał, że wchodzi tu też kwestia braku empatii ze strony 

pracowników ZBM-u.  

Następnie powiedział, że mieszkańcy proszą o zwiększenie psich pakietów nad Zalewem 

Arkadia.  

 

Mariola Brygida Karpińska zapytała o stawki obowiązujące przy wynajęciu lokalu  

od ZBM-u przez podmioty, które wynajmują je pod usługi. Jakie są kryteria i czy jest 

regulamin.  

 

Kamil Lauryn przypomniał o interpelacji, którą składał w imieniu mieszkańców ulicy 

Piaskowej. W nawiązaniu do tego zapytał o szczegóły związane z rządowym programem ZIT.  

Następnie zapytał o ul. 1 Maja 17, 17a i 17b. Jak powiedział, w okolicy powstaje nowe 

niepubliczne przedszkole i trwa tam remont. Mieszkańcy zgłaszają problem z wjazdem i 

wyjazdem z garaży, jak również z osiedla, który jest spowodowany właśnie dużą liczba 

samochodów. Poprosił Straż Miejską o interwencję w tej sprawie.  

Następnie nawiązał do wypowiedzi Zbigniewa De-Mezera dotyczącej remontów placów 

zabaw. Jak zaznaczył, mieszkańcy oczekują, aby w końcu te miejskie place zabaw zostały 
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odnowione i uporządkowane.  

Kamil Klimek nawiązał do wypowiedzi Bogdana Bezdzieckiego odnośnie elektronicznego 

systemu rezerwacji obiektów sportowych. Jak powiedział, podobny temat pojawił się już 

kilka lat temu i wyraził nadzieję, że teraz uda się ten pomysł zrealizować. Zaznaczył, że 

zdecydowanie ułatwiłoby to sposób wykorzystania tych obiektów zarówno przez organizacje 

pozarządowe, jak i przez mieszkańców, którzy są aktywni fizycznie.  

Następnie odniósł się do wypowiedzi przedmówców dotyczących pomocy psychologicznej. 

Dodał, że teraz jest czas, aby zainwestować w człowieka, ponieważ przywoływane statystki 

są alarmujące. Czas odłożyć dyskusje o drogach a skupić się na ludziach i stworzeniu 

programu pomocy psychologicznej.  

Następnie powiedział, że na początku maja mija termin składania wniosków do programu 

Ministerstwa Sportu dotyczącego rozwoju infrastruktury sportowej i stwarzania możliwości 

aktywnego spędzania czasu a jest to też element profilaktyki zdrowotnej. Nawiązał tutaj do 

nowej inwestycji, która ma być realizowana w mieście a mianowicie do skateparku, na który 

jest już gotowa dokumentacja techniczna. Zapytał czy Prezydent przygotowuje taki wniosek 

lub już go złożył, bo można liczyć na ok. 50% dofinansowania, a jest to infrastruktura 

potrzebna i widać to m.in. nad Zalewem Arkadia, jak dużo osób spędza czas aktywnie. 

Następnie powiedział, że od 2013 r. w obrocie prawnym występuje taki akt, jak Ustawa o 

przeciwdziałaniu nadmiernym opóźnieniom w transakcjach handlowych, która odnosi się do 

dłużników. Jak powiedział, w kontekście tej ustawy spóźnienie w opłatach zobowiązuje 

samorząd, jednostki organizacyjne miasta doliczyć tzw. rekompensatę. Dodał, że czasami 

dochodzi o takich sytuacji, że jedno- czy dwudniowe spóźnienie z zapłatą np. 200 zł 

powoduje również doliczanie tej rekompensaty w wysokości np. 40 Euro. Jak zaznaczył, wie 

że jest ustawa o finansach publicznych, zgodnie z którą należy występować o te dochody, 

jednak powołał się również na art. 5 Kodeksu cywilnego, który mówi o zasadach współżycia 

społecznego. Zaznaczył, że  jeśli ktoś ma do zapłaty 200 zł a rekompensata wynosi prawie 

tyle samo, to nie jest to w porządku i są tutaj naruszana zasady współżycia społecznego.  

Następnie zapytał o dojazd do ogrodów działkowych przy ulicy Sportowej. Jak powiedział, 

droga dojazdowa jest już zdegradowana i tym tematem mógłby zająć się Zarząd Dróg i 

Zieleni w ramach posiadanego przez siebie sprzętu i materiałów. Dzięki temu poprawiłby się 

komfort dojazdu do tych działek, których, jak wyliczył jest tam ponad sto.  

Kolejno nawiązał do wypowiedzi o placach zabaw. Jak powiedział, jest coroczny program 

realizowany przez jedną z firm kosmetycznych, do którego mogą aplikować m.in. samorządy 

czy organizacje pozarządowe a ta firma tworzy te place zabaw. Poprosił, aby samorząd 

również spróbował sięgnąć po te środki, bo warto szukać ich wszędzie gdzie jest to możliwe, 

aby poprawić wygląd i komfort życia mieszkańców.  

Na zakończenie nawiązał do wypowiedzi Karola Korneluka dotyczącej stojaków 

rowerowych. Powiedział, że naprawdę warto przeanalizować potrzeby rowerzystów, aby jak 

najwięcej osób korzystało z tego ekologicznego środka transportu. Następnie powiedział, że 

przydałyby się również podpórki rowerowe przy sygnalizacjach świetlnych, na które można 

pozyskać środki. Dodał, że warto sprawdzić, jak to się będzie sprawdzało w praktyce, bo 

słyszał pozytywne wypowiedzi z innych miast, które takie rozwiązanie wprowadziły.  

 

Bogdan Bezdziecki powiedział, że zgadza się z Kamilem Klimkiem w temacie poprawy 
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dojazdu do ogródków działkowych. Dodał, że może warto byłoby tam zrobić mały parking, 

jeśli nie byłoby problemów z kwestią własności gruntów.  

Następnie uzupełnił, że pomysł utworzenia systemu wynajmu obiektów sportowych, zgłasza 

wspólnie z Jackiem Juszkiewiczem oraz Jackiem Roszkowskim i w tej sprawie została 

złożona interpelacja.  

 

Kamil Lauryn powiedział, że Poradnia Psychologiczno-Pedagogiczna ma zostać 

przeniesiona na ulicę Kościuszki. Zapytał czy prawdą jest, że Miasto nie dostało 

dofinasowania na te inwestycję i czy plan nadal jest taki sam, aby do tej lokalizacji przenieść 

Poradnię. Zapytał również o przebieg spotkania Prezydenta z pracownikami Poradni.  

 

Mariola Brygida Karpińska odniosła się do tematu remontu ulicy Powstańców 

Wielkopolskich. Jak powiedziała ciężka sytuacja panuje na skrzyżowaniu ulic Powstańców 

Wielkopolskich i Zastawie, gdzie w godzinach szczytu są ogromne problemy z wyjazdem z 

ulicy Zastawie i dochodzi do kolizji. Dodała, że prosiła już jakiś czas temu o rondo w tym 

miejscu, jednak wówczas oczekiwano na przebudowę całej ulicy Powstańców 

Wielkopolskich. W sytuacji, kiedy przebudowa została odłożona w czasie, poprosiła, aby 

znaleźć tam jakieś inne rozwiązanie.  

 

Zdzisław Przełomiec powiedział, że mieszkańcy pytają o Suwalską Strefę Ekonomiczną – 

podmiot, który jest na rynku od ponad 27 lat, wpłynął na rozwój miasta i zapewnił wiele 

miejsc pracy. Wspomniał, że w ostatnim czasie wydarzyło się wiele rzeczy, na które nikt nie 

miał wpływu, jak choćby pandemia, wybuch wojny na Ukrainie, inflacja czy skutki 

wynikające z ograniczeń ruchu przygranicznego. Wspomniał też o wypowiedziach m.in. 

mediów ogólnopolskich dotyczących Przesmyku Suwalskiego w złym kontekście. Jak 

powiedział, wiadomo jak uderza to w turystykę regionu oraz biznes. Dodał, że Rada Miejska 

wielokrotnie sięga po narzędzie, jakim jest przyjęcie stanowiska, więc być może i w tym 

wypadku można byłoby to uczynić i włączyć w działania samorządowców, polityków, 

sojuszników po to, aby pomóc Suwalskiej Specjalnej Strefie Ekonomicznej. Zapytał czy 

Prezydent ma już jakąś koncepcję, którą może przedstawić Radzie Miejskiej.   

 

Kamil Klimek nawiązał do wypowiedzi dotyczącej SSSE. Jak powiedział,  bardzo dobrym 

rozwiązaniem byłoby, aby taki apel w kontekście strefy ekonomicznej opracować.  

 

Ad pkt. 6 

Stanowisko Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 26 kwietnia 2023 roku  

w sprawie ataków medialnych i politycznych wymierzonych w świętego Jana Pawła II. 

– Projekt Stanowiska stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że w dniu 29 marca 

br. wpłynął wniosek Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości o wniesienie do porządku 

obrad najbliższej sesji Rady Miejskiej projektu Stanowiska Rady w sprawie ataków 

medialnych i politycznych wymierzonych w świętego Jana Pawła II. 

 



10 
 

Jacek Roszkowski przypomniał, że na ostatniej sesji nowy Klub Radnych „Suwałki 

Przyszłości” odrzucił Stanowisko Klubu Radnych „Prawo i Sprawiedliwość”, natomiast teraz 

członkowie tego klubu składają swoje Stanowisko. Jak powiedział, w tym Stanowisku radni 

apelują o poszanowanie Jana Pawła II, uznają wartość jego nauczania i jego wpływ na Polskę, 

Europę i świat. Zapytał przy tym, czy postawy Platformy Obywatelskiej nie kłócą się z 

nauczaniem Jana Pawła II. Zacytował również część Stanowiska odnoszącą się m.in. do 

zadania historyków w tym temacie.  

 

Jacek Juszkiewicz podkreślił, że w imieniu wnioskodawców chciał przekazać, że byli 

otwarci na dyskusję, brali udział w spotkaniach, które miały na celu wypracowanie pewnego 

konsensusu. Dodał, że prace w tym kierunku trwały, jednak ostatecznie do porozumienia nie 

doszło a Stanowisko proponowane przez Klub radnych „Suwałki Przyszłości” jest dla 

Radnych PiS nie do przyjęcia i dlatego przedstawiają własny projekt. Zapowiedział, że radni 

PiS nie będą brali udziału w głosowaniu nad punktem 7.  

 

Wojciech Pająk powiedział, że żaden z radnych nie wypowiedział słów, które próbuje im się 

przypisać. Podkreślił, że radni Klubu „Suwałki Przyszłości” nie chcieli przyjmować żadnego 

stanowiska, ale w końcu zgodzili się, aby opracować takie które byłoby konsensusem. Jak 

zaznaczył, brał udział w pracach redakcyjnych nad projektem stanowiska i konsultował z 

delegatem Komitetu Episkopatu Polski treść, ale też ton, jaki takie stanowisko powinno mieć. 

Dodał, że projekt stanowiska został opracowany wspólnie z radnymi Klubu „Łączą nas 

Suwałki”. Podkreślił, że będą głosować „przeciw” stanowisku PiS, ponieważ uważają, że ich 

jest bardziej wyważone. Poprosił, aby nie przywoływać Platformy Obywatelskiej, jako partii, 

która nadaje jakikolwiek ton dyskusjom w Klubie „Suwałki Przyszłości”. 

 

Bogdan Bezdziecki powiedział, że również brał udział w pracach zespołu, który miał 

wypracować kompromis, jeśli chodzi o Stanowisko. Dodał, że radni z Klubu „Suwałki 

Przyszłości” nie wywiązali się z ustaleń wypracowanych na tym zespole, ponieważ ostatni 

akapit miał wyglądać zupełnie inaczej. Podkreślił, że radni PiS chcą skupić się w tym 

Stanowisku nad obroną dobrego imienia Jana Pawła II przed nieuzasadnionymi atakami a nie 

nad debatowaniem nad stanem kościoła katolickiego jako instytucji czy o kryzysie kościoła. 

Podkreślił, że działanie radnych „Suwałki Przyszłości” jest polityczne.  

 

Wojciech Pająk jeśli chodzi o hasło „kryzys” powiedział, że zebrała się konferencja 

Episkopatu Polski i delegat komitetu ds. ochrony dzieci i młodzieży zaznaczył, że prace 

zespołu będą nade wszystko realną pomocą dla skrzywdzonych, którym należy się w procesie 

ich uzdrawiania prawda i pomoc. W nawiązaniu do tego podkreślił, że radni chcieli w 

Stanowisku pokazać, że nie zapominają o ofiarach tego długotrwałego zjawiska, które w tej 

chwili w Polsce wychodzi na światło dzienne. Jak powiedział, wzbudza to wiele wątpliwości i 

kontrowersji, ale to od specjalistów, których kościół powołuje, zależy teraz obrona dobrego 

imienia Jana Pawła II. Podkreślił, że szacunek należy się wszystkim osobom. 

 

Jarosław Schabieński podkreślił, że Stanowisko PiS odnosi się do osoby Jana Pawła II i 

niesprawiedliwych ataków, które są przeprowadzane pod pozorem prawdy historycznej. Jak 
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powiedział, historycy stwierdzili wyraźnie, że na bazie tych materiałów, które są 

przywoływane nie można wysunąć takich wniosków. Dodał, że Stanowisko PiS odnosi się do 

fałszu, kłamstwa, którego celem było skalanie pamięci Jana Pawła II.  

Jeśli chodzi o Stanowisko przygotowane przez „Suwałki Przyszłości” powiedział, że nie 

zgadza się z zawartymi w nim sformułowaniami oraz że skoro Stanowisko wymaga 

tłumaczenia treści z mównicy, to znaczy, że jest ono źle opracowane. Dodał, że jego osobisty 

sprzeciw budzi łączenie w tym Stanowisku kwestii przemocy seksualnej z osobą Jana Pawła 

II, bo trzeba to rozdzielić a nie łączyć. Jak powiedział, to oddzielna rzecz, że istnieją procesy, 

komisje itd. a oddzielną jest brukanie pamięci Jana Pawła II fałszywymi materiałami.  

 

Mariola Brygida Karpińska powiedziała, że kościół katolicki przetrwał wiele ataków i się 

obroni. Dodała, że po jakimś czasie dobro się obroni a u niektórych osób pozostanie niesmak.  

 

Anna Gawlińska powiedziała, że również brała udział w pracach zespołu, który zajmował się 

opracowywaniem Stanowiska. Powiedziała, że przykre jest to, że nie udało się wypracować 

konsensusu i w porządku obrad znalazły się dwa Stanowiska. Podkreśliła, że nie może 

zgodzić się ze Stanowiskiem Klubu „Suwałki Przyszłości” ze względu na ostatnie zdanie. 

Dodała, że będzie popierać Stanowisko przedstawione przez radnych PiS.  

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 8 radnych; „przeciw” – 12 radnych; 

„wstrzymał się od głosu” – 2 radnych) Stanowisko nie zostało przyjęte. 

 

Ad pkt. 7 

Stanowisko Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 26 kwietnia 2023 roku  

w sprawie poszanowania godności osoby Świętego Jana Pawła II.  

– Projekt Stanowiska stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

 

Jacek Niedźwiedzki zawnioskował o ogłoszenie przerwy, aby Kluby mogły skonsultować 

jeszcze prezentowane Stanowisko. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej ogłosił 15-minutową przerwę.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej wznowił obrady po przerwie. 

Powiedział, że jest to 12 stanowisko Rady Miejskiej obecnej kadencji i że nigdy nie były one 

proste do opracowania.  

Następnie podkreślił, że radni będą mieli przed sobą dwa głosowania. Pierwsze będzie 

głosowaniem nad poprawkami w tekście, natomiast drugie będzie już dotyczyło projektu 

Stanowiska w całości.  

 

Wojciech Pająk powiedział, że dyskusja była gorąca, jednak w końcu udało się opracować 

wspólne Stanowisko Rady Miejskiej. Treść Stanowiska może wydawać się krótka, jednak jest 
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to wersja, na którą była ogólna zgoda. Wprowadzone zmiany dotyczą głównie ostatniego 

akapitu. 

 

Jacek Niedźwiedzki podkreślił, że według niego każdy z radnych niezależnie od opcji 

politycznej ma w tym temacie dobre intencje i dzięki temu udało się wypracować wspólne 

Stanowisko, po czym odczytał jego treść. 

 

Jacek Juszkiewicz podkreślił, że udało się opracować tekst, który jest stanowiskiem całej 

Rady, co oznacza, że nie ma propozycji klubu PiS ani klubu „Suwałki Przyszłości” a jest 

wspólna propozycja wszystkich klubów i ugrupowań.   

 

Jacek Niedźwiedzki zgłosił autopoprawki dotyczące błędów redakcyjnych w tekście. 

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad przyjęciem poprawek do 

projektu Stanowiska, który radni dostali wraz z materiałami sesyjnymi. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 20 radnych; „wstrzymał się od głosu” – 

1 radny) poprawki, zostały przyjęte. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej odczytał treść Stanowiska po 

poprawkach.  

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 20 radnych; „wstrzymał się od głosu” – 

1 radny) Stanowisko, zostało przyjęte. 

 

Stanowisko Rady Miejskiej w Suwałkach z dnia 26 kwietnia 2023 roku  

w sprawie poszanowania godności Osoby Świętego Jana Pawła II.  

– stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

Ad pkt. 8 

Informacja dotycząca wskazania podmiotów, na rzecz których wykonywane są przez 

nieletnich prace społeczne w 2023 roku. 

– Informacja stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że Prezydent Miasta 

Suwałk realizując obowiązek wynikający z § 3 ust. 2 Rozporządzenia Ministra 

Sprawiedliwości z dnia 19 stycznia 2023 r. w sprawie trybu wyznaczania podmiotów, na 

rzecz których wykonywane są przez nieletnich prace społeczne w 2023 roku. (Dz. U. z 2023 

r. poz. 178) przedstawił przedmiotową informację. 
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Radni nie mieli uwag do przedłożonego materiału wobec czego Informacja dotycząca 

wskazania podmiotów, na rzecz których wykonywane są przez nieletnich prace społeczne w 

2023 roku, została przyjęta. 

 

Ad pkt. 9 

Roczne sprawozdanie z działalności Komendanta Miejskiego Policji w Suwałkach oraz 

informacja o stanie bezpieczeństwa i porządku publicznego na terenie powiatu 

suwalskiego i miasta Suwałki za 2022 rok.  

– Sprawozdanie stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że Komisja Spraw 

Społecznych i Bezpieczeństwa na posiedzeniu w dniu 18 kwietnia 2023 r. przyjęła Roczne 

sprawozdanie z działalności Komendanta Miejskiego Policji w Suwałkach oraz informacja o 

stanie bezpieczeństwa i porządku publicznego na terenie powiatu suwalskiego i miasta 

Suwałki za 2022 rok. 

Zbigniew R. De-Mezer powiedział, że Rada Miejska przyjmując w/w Sprawozdanie 

zastanawia się też nad tym, jakimi instrumentami dysponuje Rada w zakresie szeroko 

rozumianego bezpieczeństwa.  

Przypomniał, że kilka lat temu Komenda Miejska Policji zwróciła się do Rady Miejskiej z 

prośbą o ograniczenie sprzedaży alkoholu w godzinach 22:00-6:00. Jak powiedział, 

zastanawiano się wówczas nad tym, czy może to poprawić bezpieczeństwo w porze nocnej. 

Po dyskusjach, również z przedsiębiorcami, ustalono, że zakaz sprzedaży alkoholu będzie 

obowiązywał w mieście w godzinach 23:00-6:00. 

Zapytał Komendanta Miejskiego Policji czy ta decyzja Rady Miejskiej przyczyniła się do 

poprawy bezpieczeństwa w mieście, a jeśli tak, to w jakim zakresie. Następnie zapytał, czy 

Policja reaguje na sygnały, że w niektórych sklepach mimo zakazu odbywa się sprzedaż 

alkoholu przed 6:00.  

 

Jacek Niedźwiedzki poprosił, aby do czasu, kiedy Miasto musi korzystać z kredytów na 

wydatki bieżące, Policja nie przysyłała do Miasta wniosków o dofinansowanie zakupu aut 

policyjnych.   

 

Tadeusz Czerwiecki powiedział, że odnosi wrażenie, że pomimo funkcjonowania Krajowej 

Mapy Zagrożeń od kilku już lat, Policja nie za bardzo reaguje na zamieszczane tam 

zgłoszenia. Poprosił, aby tę kwestię poprawić.  

 

Adam Ołowniuk powiedział, że podczas posiedzenia Komisji Spraw Społecznych i 

Bezpieczeństwa pytał o próby samobójcze dzieci i młodzieży. Poprosił o odpowiedź na to 

pytanie.  

 

Jacek Roszkowski powiedział, aby Komendant składał wnioski o dofinansowanie, ponieważ 

zdanie Jacka Niedźwiedzkiego nie jest zdaniem wszystkich radnych.  
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Następnie dodał, że ze statystyk wynika, że następuje wzrost przestępczości wśród nieletnich 

a zakres, który dotyka problemów młodzieży również jest coraz większy.  

Zapytał, jak wygląda sytuacja związana z przestępczością narkotykową wśród młodzieży. 

Dopytał również jak wygląda sytuacja jeśli chodzi o potrącenia na przejściach dla pieszych.  

 

Kamil Lauryn zwrócił się z prośbą o jak największą liczbę interwencji pod Plazą. Jak 

powiedział, może tam dochodzić do rozprowadzania różnych niebezpiecznych substancji, jest 

też spożywany alkohol. Mieszkańcy zgłaszają problemy z tym związane coraz częściej 

również do radnych.    

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej powiedział, że ostatnio mieszkańcy 

zgłosili kwestię głośnego poruszania się motocykli w mieście. Zapytał, czy istnieje jakaś 

instytucja, metoda pomiaru lub ograniczeń w zakresie głośnego poruszania się tymi 

pojazdami po ulicach miasta.   

 

mł. insp. Bartosz Lorenc – Komendant Miejski Policji odniósł się do wypowiedzi 

Zbigniewa De-Mezera dotyczącej prohibicji w mieście. Podkreślił, że pewnym jest, że 

decyzja ta przyczyniła się do poprawy bezpieczeństwa w mieście, jest mniej interwencji i 

zgłoszeń z okolic sklepów monopolowych.  

Jeśli chodzi o wypowiedź Jacka Niedźwiedzkiego powiedział, że jeżeli ma taką możliwość, 

to chciałby nadal takie wnioski kierować i pozostawić decyzję o przyznaniu dofinansowania 

Radzie.     

Następnie odniósł się do tematu poruszonego przez Tadeusza Czerwieckiego odnośnie 

Krajowej Mapy Zagrożeń. Wytłumaczył, że to narzędzie służy do sygnalizowania Policji 

zjawisk, które nie dzieją się „tu i teraz”, bowiem tego typu sytuacje, zwłaszcza jeśli jest 

zagrożenie zdrowia i życia, należy zgłaszać pod nr 112 i wtedy interwencja jest podejmowana 

natychmiast. Krajowa Mapa Zagrożeń pozwala umiejscowić na mapie miasta i powiatu 

sytuacje, w których mieszkańcy uważają, że dochodzi do popełniania wykroczeń. Dodał, że 

trzeba pamiętać o tym, że patrol, który weryfikuje dane zgłoszenie niekoniecznie trafia na 

daną sytuację i może ją potwierdzić. Im więcej zgłoszeń, tym większa reakcja w tych 

miejscach. Jeśli chodzi o potwierdzalność zgłoszeń to ok. 75% przy czym zaznaczył, że 

Policja reaguje na wszystkie zgłoszenia.    

W odniesieniu do pytania Adama Ołowniuka o próby samobójcze wśród dzieci i młodzieży, 

powiedział, że nie jest przygotowany w zakresie danych, więc poprosił o możliwość rozmowy 

na ten temat podczas najbliższego posiedzenia Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa.  

Jeśli chodzi o pytanie Jacka Roszkowskiego o to, czy Policja odnotowuje wzrost zdarzeń z 

udziałem nieletnich, potwierdził, że tak rzeczywiście jest. Co do wzrostu w kwestii 

narkotyków, nie ma odnotowanego wzrostu zdarzeń w tym zakresie.  

Wspomniał, że ustawa o wspieraniu resocjalizacji nieletnich nakłada wiele obowiązków nie 

tylko na Policję, ale na inne podmioty, w tym szkoły. Zaznaczył, że Policja aktywnie 

uczestniczy we wszelkiego rodzaju spotkaniach z nauczycielami, jak również z uczniami. 

Pojawił się też pomysł, aby takie spotkania odbywać również z rodzicami w tym zakresie.  

Następnie odniósł się do wypowiedzi Kamila Lauryna. Powiedział, że już jakiś czas temu 

zwiększona została liczba patroli pod CH Plaza, co skutkuje również tym, że właściciele 
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niewłaściwie zaparkowanych samochodów zostali ukarani mandatami. Dodał, że jeśli jest 

sygnał od mieszkańców, którzy widzą konkretne sytuacje, to prośba, aby zgłaszali je na 

bieżąco na nr 112. Zapewnił, że wówczas patrol zostanie wysłany natychmiast.   

Odniósł się również do zapytania Zdzisława Przełomca odnośnie motocyklistów. 

Powiedział, że każdy pojazd mechaniczny przechodzi badania techniczne, gdzie również 

sprawdzana jest głośność. Dodał, że zdarzają się zgłoszenia na Krajowej Mapie Zagrożeń 

Bezpieczeństwa o tym, że w niektórych miejscach motocykle jeżdżą szybko i głośno, co jest 

uciążliwe dla mieszkańców. Zapewnił, że w każdym przypadku, gdy policjanci mają do 

czynienia z motocyklistami i stwierdzą, że są jakieś przeróbki w układzie wydechowym lub 

że pojazd wydaje nadmierny hałas, niejednokrotnie może to się skończyć zatrzymaniem 

dowodu rejestracyjnego i skierowaniem pojazdu na dodatkowe badania techniczne.  

 

Zbigniew De-Mezer ponowił pytanie dotyczące tego, czy Policja reaguje na sytuacje, że 

sprzedaż alkoholu odbywa się przed dopuszczalną godziną. Poprosił, aby w przypadku 

otrzymania sygnału o tym, że sprzedaż alkoholu odbywa się przed 6:00, reagować.  

 

mł. insp. Bartosz Lorenc – Komendant Miejski Policji powiedział, że nie są mu znane 

przypadki zgłoszenia sprzedaży alkoholu przed 6:00. Zapewnił przy tym, że każde zgłoszenie 

na numer alarmowy musi się zakończyć wysłaniem patrolu na miejsce. Poprosił radnego 

Zbigniewa De-Mezera, aby skontaktował się z Policją, jeśli posiada wiedzę o tym, że jakieś 

sklepy sprzedają alkohol przed 6:00. Wówczas Policja podejmie natychmiastowe działania do 

wyeliminowania takiego stanu rzeczy.  

 

Jacek Roszkowski dopytał o liczbę potrąceń na przejściach dla pieszych.  

 

mł. insp. Bartosz Lorenc – Komendant Miejski Policji powiedział, że widać wyraźny wzrost 

w tym zakresie. Dodał, że działania Policji są mocno ukierunkowane na kierowców, którzy 

naruszają przepisy w okolicach przejść dla pieszych.   

 

Radni nie mieli uwag do przedłożonego materiału wobec czego Roczne sprawozdanie z 

działalności Komendanta Miejskiego Policji w Suwałkach oraz informacja o stanie 

bezpieczeństwa i porządku publicznego na terenie powiatu suwalskiego i miasta Suwałki za 

2022 rok, zostało przyjęte. 

 

Ad pkt. 10 

Informacja Komendanta Miejskiego Państwowej Straży Pożarnej  

w Suwałkach o stanie bezpieczeństwa Miasta Suwałki i powiatu suwalskiego w zakresie 

ochrony przeciwpożarowej w 2022 roku. 

– Informacja stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że Komisja Spraw 

Społecznych i Bezpieczeństwa na posiedzeniu w dniu 18 kwietnia br., przyjęła Informację 
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Komendanta Miejskiego Państwowej Straży Pożarnej w Suwałkach o stanie bezpieczeństwa 

Miasta Suwałki i powiatu suwalskiego w zakresie ochrony przeciwpożarowej w 2022 roku. 

 

Jacek Roszkowski powiedział, że została przygotowana mapa, na której zostały 

uwzględnione wszystkie miejsca schronienia. Jeśli chodzi o Suwałki takich miejsc 

wymieniono ponad 300. Są to miejsca doraźnego schronieni (MDS). Dodał, że na tej mapie są 

trzy kategorie obiektów ochronnych – MDS, U, czyli ukrycie i S, czyli schron. Dwóch 

kategorii nie ma w Suwałkach.  

Zapytał czy w Suwałkach należałoby poczynić jakieś kroki, aby pojawiły się miejsca takie jak 

schrony i miejsca ukrycia. Przypomniał, że na Ukrainie nadal trwa wojna, Rosja destabilizuje 

Europę a Suwałki znajdują się na terenie Przesmyku Suwalskiego.  

 

Zbigniew R. De-Mezer podziękował strażakom za wykonywaną pracę i złożył wyrazy 

uznania i szacunku za reakcje na miejscach różnych zdarzeń. Przywołał przypadek pożaru 

jednego z domów na terenie miasta, gdzie według niego i strażacy i służby miejskiej 

zachowały się empatycznie i profesjonalnie.  

 

Wojciech Pająk powiedział o pożarach, które mają miejsce z powodu złej instalacji 

grzewczej. Zapytał czy w ramach prewencji przeciwpożarowej jest szansa, aby połączyć siły 

związane z propagowaniem akcji wymiany starych pieców z informowaniem mieszkańców o 

zagrożeniach związanych z użytkowaniem starego kotła. Takich starych kotłów w Suwałkach 

jest ponad 2 tys. i potencjalnie są to źródła pożarów.   

 

Bogdan Bezdziecki zapytał czy jednostka Straży Pożarnej jest odpowiednio wyposażona w 

sprzęt, który służy do szybkiego odpompowywania wody. Dopytał, czy w sytuacjach 

ulewnych deszczy i zagrożenia zalewowego wykorzystywane są również okoliczne jednostki 

OSP i czy są one odpowiednio wyposażone.  

 

kpt. Paweł Godlewski – Zastępca Komendanta Miejskiego Państwowej Straży Pożarnej w 

Suwałkach odwołał się do pytania o schrony, które zadał Jacek Roszkowski. Jak powiedział 

w ubiegłym roku decyzją Ministra Spraw Wewnętrznych i Administracji Straż Pożarna 

sprawdzała obiekty pod kątem przygotowania i spełnienia wymagań. Dodał, że w Suwałkach 

jest 309 miejsc doraźnego schronienia. Miejsca, które wiele lat temu pełniły rolę schronów z 

prawdziwego zdarzenia zostały zaniedbane. Zostały poczynione kroki, aby doposażyć i 

odtworzyć te miejsca, jednak nie jest w stanie powiedzieć czy to rzeczywiście zostanie 

zrobione. O tym zdecyduje MSWiA.  

Jeśli chodzi o wypowiedź Zbigniewa De-Mezera powiedział, że przekaże słowa uznania 

strażakom, którzy brali udział w tej konkretnej akcji. Podkreślił, że strażacy wciąż podnoszą 

swoje kompetencje, biorą udział w różnych szkoleniach i starają się pomagać ludziom w 

różnych kwestiach. Podziękował przy okazji za dobrą współpracę z Miejskim Centrum 

Zarządzania Kryzysowego.  

Następnie odniósł się do wypowiedzi Wojciecha Pająka. Jak powiedział straż prowadzi 

różnego rodzaju kampanie, więc jest taka możliwość, aby zjednoczyć siły i zwiększać 

świadomość i docierać do jak najszerszego grona mieszkańców.  
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W temacie zadań przeciwpowodziowych powiedział, że okolica nie jest zagrożona 

powodziami tak, jak np. południe Polski. Przyznał, że choć w mniejszej skali, to problem 

jednak istnieje, zwłaszcza, kiedy występują obfite opady deszczu, kiedy studzienki nie są w 

stanie odprowadzić wody na bieżąco. Jeśli chodzi o sprzęt powiedział, że są normy, które 

określają, jaki sprzęt jednostka powinna posiadać w minimalnej ilości. Dodał, że sprzętu 

zawsze może być więcej.  

Dyżurny, który ma natłok zgłoszeń posiłkuje się np. jednostkami OSP z okolicy. Podkreślił, 

że kiedy jest ulewa mowa jest np. o 70 interwencjach, więc potrzebne jest kolejkowanie itd., 

aby pomóc potrzebującym.    

 

Bogdan Bezdziecki dopytał czy jest potrzeba, aby samorząd poprzez instytucje miejskie  

doposażył jednostkę Straży Pożarnej w tego typu sprzęt.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przypomniał, że w ubiegłym roku Miasto 

kupiło dla Straży pompę a kpt. Paweł Godlewski – Zastępca Komendanta Miejskiego 

Państwowej Straży Pożarnej w Suwałkach podkreślił, że część sprzętu jest wysłużona, więc 

jak najbardziej Straż jest otwarta na propozycje dofinasowania czy doposażenia jednostki w 

sprzęt.  

 

Radni nie mieli uwag do przedłożonego materiału wobec czego Informacja Komendanta 

Miejskiego Państwowej Straży Pożarnej w Suwałkach o stanie bezpieczeństwa Miasta 

Suwałki i powiatu suwalskiego w zakresie ochrony przeciwpożarowej w 2022 roku, została 

przyjęta. 
 

Ad pkt. 11 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia informacji Komendanta 

Miejskiego Państwowej Straży Pożarnej w Suwałkach oraz oceny stanu bezpieczeństwa 

przeciwpożarowego i zabezpieczenia przeciwpowodziowego Miasta Suwałki w 2022 r. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

 

Kamil Lauryn – Przewodniczący Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa przedstawił 

opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 22 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LVI/728/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 26 kwietnia 2023 r. 
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w sprawie rozpatrzenia informacji Komendanta Miejskiego Państwowej Straży 

Pożarnej w Suwałkach oraz oceny stanu bezpieczeństwa przeciwpożarowego i 

zabezpieczenia przeciwpowodziowego Miasta Suwałki w 2022 r. 

– stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

 

Ad pkt. 12 

Ocena zasobów pomocy społecznej za rok 2022 dla Gminy/Powiatu Miasta Suwałki. 

– Materiał stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że Komisja Spraw 

Społecznych i Bezpieczeństwa na posiedzeniu w dniu 18 kwietnia 2023 r. przyjęła Ocenę 

zasobów pomocy społecznej za rok 2022 dla Gminy/Powiatu Miasta Suwałki. 

 

Radni nie wnieśli uwag do przedłożonego materiału wobec czego  Ocena zasobów pomocy 

społecznej za rok 2022 dla Gminy/Powiatu Miasta Suwałki, została przyjęta. 

 

Ad pkt. 13 

Informacja z realizacji Programu „Suwalska Karta Mieszkańca”. 

– Informacja stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że Komisja Spraw 

Społecznych i Bezpieczeństwa na posiedzeniu w dniu 18 kwietnia br., Komisja Finansowo – 

Budżetowa na posiedzeniu w dniu 20 kwietnia br., przyjęła Informację z realizacji Programu 

„Suwalska Karta Mieszkańca”. 

 

Radni nie wnieśli uwag do przedłożonego materiału wobec czego  Informacja z realizacji 

Programu „Suwalska Karta Mieszkańca”, została przyjęta 

 

Ad pkt. 14 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały Rady Miejskiej w 

Suwałkach dotyczącej wprowadzenia w Mieście Suwałki bonu na szczepienie przeciw 

wirusowi brodawczaka ludzkiego. 

 

Roman Rynkowski – Zastępca Prezydenta Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie 

uchwały – stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

 

Kamil Lauryn – Przewodniczący Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa przedstawił 

opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – Przewodniczący Komisji Finansowo – Budżetowej przedstawił opinię 

Komisji. – opinia stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 
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W wyniku głosowania większością głosów („za” – 20 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LVI/729/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 26 kwietnia 2023 r. 

w sprawie zmiany uchwały Rady Miejskiej w Suwałkach dotyczącej wprowadzenia w 

Mieście Suwałki bonu na szczepienie przeciw wirusowi brodawczaka ludzkiego 

– stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

Ad pkt. 15 

Rozpatrzenie projektu uchwały uchylającej uchwałę w sprawie podniesienia wysokości 

wynagrodzenia dla rodzin zastępczych zawodowych oraz prowadzącemu rodzinny dom 

dziecka. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

 

Kamil Lauryn – Przewodniczący Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa przedstawił 

opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 22 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LVI/730/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 26 kwietnia 2023 r. 

uchylająca uchwałę w sprawie podniesienia wysokości wynagrodzenia dla rodzin 

zastępczych zawodowych oraz prowadzącemu rodzinny dom dziecka 

– stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

 

Ad pkt. 16 

Informacja o udzielonych w 2022 r. dotacjach na prace konserwatorskie, restauratorskie 

i roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru, znajdujących się na terenie 

miasta Suwałki. 

– Informacja stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że Komisja Ekologii, 

Kultury, Sportu i Turystyki na posiedzeniu w dniu 17 kwietnia br., Komisja Strategii i Rozwoju 

Gospodarczego na posiedzeniu w dniu 19 kwietnia br. oraz Komisja Finansowo – Budżetowa na 

posiedzeniu w dniu 20 kwietnia 2023 r. przyjęła Informację o udzielonych w 2022 r. dotacjach 

na prace konserwatorskie, restauratorskie i roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do 

rejestru, znajdujących się na terenie miasta Suwałki. 
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Mariola Brygida Karpińska poprosiła o uwzględnienie w budżecie miasta podwyżki na 

prace remontowe obiektów zabytkowych, które znajdują się na terenie miasta. Koszty napraw 

i remontów są bowiem bardzo wysokie.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk powiedział, że można byłoby brać pod 

uwagę podwyżkę kwoty na remonty zabytków, gdyby była ona rozdysponowana, tymczasem 

tak nie jest. W ostatnim naborze Miasto przyznaje kwotę ok. 50 tys. zł ze 100 tys. zł 

przewidzianych na ten cel. 

Wspomniał, że w ramach Polskiego Ładu pojawił się nabór na ochronę zabytków i Miasto 

mogło złożyć 10 wniosków w tym zakresie. Miasto złożyło 5 wniosków z zabytkami 

miejskimi i 5 z zabytkami, które nie należą do Miasta. Dodał, że potrzeby w zakresie 

rewitalizacji zabytkowej części Suwałk są bezdyskusyjne. Jak powiedział, w przypadku 

budynków zabytkowych problem jest taki, że stan własnościowy nie pozwala na 

przeprowadzenie remontu czy sięganie po zewnętrzne środki finansowe. Wspomniał, że 

Miasto pracuje teraz nad Gminnym Programem Rewitalizacji, został powołany zespół i 

będzie poruszony m.in. temat ul. Kościuszki z unikatową zabudową. Dodał, że problem, na 

jaki zwracają uwagę eksperci zewnętrzni to to, że ulica na odcinku od ul. Waryńskiego do ul. 

Chłodnej jest martwa. Podkreślił, że jest tu potrzebna praca wspólna wraz z właścicielami 

tych budynków. Niezbędne jest uchwalenie Gminnego Programu Rewitalizacji a później 

sukcesywna jego realizacja. W nowej perspektywie finansowej Unii Europejskiej będą środki 

na rewitalizację i trzeba będzie próbować je zdobyć.  

Odpowiadając na prośbę radnej Karpińskiej, Czesław Renkiewicz powiedział, że środki 

nawet w wysokości 100 tys. zł nie zostały rozdysponowane. Podobnie było w ubiegłym roku, 

więc na razie nie ma potrzeby zwiększania budżetu na ten cel.  

 

Mariola Brygida Karpińska powiedziała, że wie, iż kwota nie została wykorzystana, ale 

zaznaczyła, że 100 tys. zł w dobie inflacji i wzrastających cen, to kropla w morzu potrzeb na 

takie cele. Dodała, że być może warto popracować nad kryteriami przydzielania, wspierać 

właścicieli budynków w wypełnieniu formalności, aby mieli większe szanse na zdobycie 

środków finansowych. Ważne jest, aby właściciele dbali o te zabytki na bieżąco, bo wówczas 

nie będą one tak szybko niszczeć. Podkreśliła, że część ulicy Kościuszki trzeba ożywić. 

 

Wojciech Pająk powiedział, że być może procedura aplikowania o pieniądze z budżetu 

miasta jest zbyt skomplikowana i trzeba ją uprościć. Dodał, że jeśli z puli przeznaczonej na 

remonty zabytków zostają jakieś pieniądze a są budynki miejskie, które wymagają remontu, 

to właśnie na taki cel przeznaczyć tę kwotę, która nie została rozdysponowana.  

 

Radni nie wnieśli uwag do przedłożonego materiału wobec czego Informacja o udzielonych 

w 2022 r. dotacjach na prace konserwatorskie, restauratorskie i roboty budowlane przy 

zabytkach wpisanych do rejestru, znajdujących się na terenie miasta Suwałki, została 

przyjęta. 
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Ad pkt. 17 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie udzielenia dotacji na prace konserwatorskie, 

restauratorskie i roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru, znajdujących 

się na terenie Miasta Suwałki. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

 

Bogdan Bezdziecki – Przewodniczący Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki 

przedstawił opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 32 do protokołu 

 

Tadeusz Czerwiecki – Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – Przewodniczący Komisji Finansowo – Budżetowej przedstawił opinię 

Komisji – opinia stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 

 

Karol Korneluk zapytał czy drugi termin naboru wniosków został już wyznaczony a jeśli 

nie, to kiedy zostanie to zrobione. Dotacje trzeba wykorzystać do końca roku, więc 

mieszkańcy muszą mieć na to czas.   

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta powiedział, że rzeczywiście, jeśli są jeszcze środki 

finansowe i czas na to pozwala, to ogłaszany jest drugi nabór. Teraz – jak zaznaczył – musi 

zastanowić się nad pomysłem radnego Wojciecha Pająka, aby pozostałe środki przeznaczyć 

na remont miejskich obiektów zabytkowych, zamiast ogłaszać drugi nabór.  

 

Karol Korneluk zapytał, czy jeśli środki miałyby zostać przekazane na inny cel, to nie trzeba 

zmieniać uzasadnienia do uchwały, gdzie jest zapis o drugim naborze. 

 

mec. Paweł Michalski z Obsługi Prawnej wytłumaczył, że treść uzasadnienia uchwały nie 

jest treścią uchwały, a skoro tak, ma charakter planowanego zamierzenia. Dodał, że jego 

zdaniem wprowadzenie zmiany nie jest konieczne.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta dodał, że tutaj konieczne będzie wprowadzenie 

zmian do budżetu a to z kolei zatwierdza Rada Miejska. Podkreślił również, że dotacje 

miejskie na remont zabytków są już od lat, więc właściciele takich budynków wiedzą o 

możliwości uzyskania środków finansowych.  

 

Bogdan Bezdziecki powiedział, że według niego należy ogłosić drugi nabór, bo na taki cel są 

te pieniądze zaplanowane a dopiero w przypadku braku zgłoszeń można byłoby 

zagospodarować te środki w inny sposób.  
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Mariola Brygida Karpińska zapytała czy Zarząd Budynków Mieszkalnych może też składać 

wnioski w tych naborach czy miejskie jednostki są wykluczone. Dodała, że najbardziej 

byłoby szkoda, gdyby te środki na ochronę i remont zabytków przepadły a już mniej ważne 

jest czy pieniądze wykorzysta osoba prywatna czy jednostka miejska.    

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta powiedział, że dotacje są przyznawane na 

podstawie uchwały Rady Miejskiej. W uchwale tej ZBM został wykluczony z możliwości 

ubiegania się o środki na remont zabytków.  

 

Uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania jednogłośnie („za” – 23 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LVI/731/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 26 kwietnia 2023 r. 

w sprawie udzielenia dotacji na prace konserwatorskie, restauratorskie  

i roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru,  

znajdujących się na terenie Miasta Suwałki 

– stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

 

Ad pkt. 18 

Informacja z konsultacji społecznych dotyczących projektu uchwały Rady Miejskiej w 

Suwałkach w sprawie konsultacji społecznych z mieszkańcami Miasta Suwałki 

dotyczących Suwalskiego Budżetu Obywatelskiego na 2024 rok. 

– Informacja stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że Informacja była 

przedmiotem posiedzenia Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki w dniu 17 kwietnia br., 

Komisji Oświaty i Wychowania w dniu 17 kwietnia br., Komisji Spraw Społecznych i 

Bezpieczeństwa w dniu 18 kwietnia br., Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego w dniu 19 

kwietnia br. oraz Komisji Finansowo – Budżetowa w dniu 20 kwietnia br. Dodał, że wymienione 

Komisje przyjęły w/w Informację.  

 

Radni nie wnieśli uwag do przedłożonego materiału wobec czego Informacja z konsultacji 

społecznych dotyczących projektu uchwały Rady Miejskiej w Suwałkach w sprawie 

konsultacji społecznych z mieszkańcami Miasta Suwałki dotyczących Suwalskiego Budżetu 

Obywatelskiego na 2024 rok, została przyjęta. 

 

Ad pkt. 19 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie konsultacji społecznych z mieszkańcami 

Miasta Suwałki dotyczących Suwalskiego Budżetu Obywatelskiego na 2024 r.    
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Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały 

wraz z autopoprawką – stanowi załącznik nr 38 do protokołu. 

 

Bogdan Bezdziecki – Przewodniczący Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki 

przedstawił opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 39 do protokołu 

 

Anna Ruszewska – Przewodnicząca Komisji Oświaty i Wychowania przedstawiła opinię 

Komisji – opinia stanowi załącznik nr 40 do protokołu 

 

Kamil Lauryn – Przewodniczący Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa przedstawił 

opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 

 

Tadeusz Czerwiecki – Przewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – Przewodniczący Komisji Finansowo – Budżetowej przedstawił opinię 

Komisji – opinia stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk doprecyzował autopoprawkę w §17 ust. 6 

otrzymuje brzmienie „Każdy realizowany projekt inwestycyjny zostanie oznakowany 

tabliczką informacyjną formatu A3 (420x297mm) o treści: „Projekt pn... został zrealizowany 

w ramach Suwalskiego Budżetu Obywatelskiego na 2024 r.”. Tabliczkę należy umieścić w 

widocznym miejscu.” Z kolei ust. 7 otrzymuje brzmienie „Projekt o działaniu tzn. „miękkim” 

w trakcie realizacji obowiązkowo musi posiadać tabliczkę informacyjną formatu A3 

(420x297mm) o treści: „Projekt pn... jest zrealizowany w ramach Suwalskiego Budżetu 

Obywatelskiego na 2024 r.”. Tabliczkę należy umieścić w widocznym miejscu. Wytłumaczył, 

że jeśli chodzi o projekty inwestycyjne te tablice informacyjne będą po prostu wisiały w 

pobliżu danej inwestycji, natomiast w przypadku projektów „miękkich” mają być 

umieszczane w trakcie trwania danego wydarzenia.  

 

Anna Ruszewska powiedziała, że zaproponowany projekt uchwały nie do końca wyczerpuje 

znamiona budżetu obywatelskiego. Zapytała o zapisy w  §17 ust. 3 „W przypadku, w którym 

nie wystarcza środków na realizację kolejnego projektu z listy, decyzję o uwzględnieniu 

projektu w budżecie miasta oraz o środkach przeznaczonych na jego realizację podejmuje 

Rada Miejska na wniosek Prezydenta.”. Zapytała, czy ten wniosek ma być złożony w formie 

pisemnej czy ustnej oraz co się dzieje z tą kwotą, jeśli Prezydent nie złoży wniosku. Dopytała 

również czy jest to zgodne z §3 ust. 1 „Kwota Suwalskiego Budżetu Obywatelskiego na 

2024r. wynosi 2 800 000,00 zł.”, czy taki sposób, w jaki Prezydent jako organ wykonawczy 

chce wydatkować środki w swej propozycji uchwały jest zgodny z zasadą demokracji 

bezpośredniej, gdyż – jak powiedziała – w konsekwencji to jednak nie mieszkańcy a 

Prezydent decyduje o  przeznaczeniu części środków z budżetu obywatelskiego.  
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Kamil Lauryn odniósł się do §6 pkt. 5, który dotyczy ogólnodostępności. Jak powiedział, 

jeżeli Komisja zauważyła, że dany projekt nie spełnia kryterium ogólnodostępności, nie 

powinien być taki projekt dopuszczony. Wśród przykładów niezachowania tego kryterium 

wymienił telebim przy stadionie, boisko przy SP nr 7. Przywołał również przykład 

niezrealizowanego projektu budowy balonu przy SP nr 6, gdzie nic w zamian nie zostało z 

listy projektów wybrane do realizacji.  

 

Karol Korneluk zapytał o terminy, w jakich Miasto ogłasza przetargi na realizację tych 

projektów, czy nie lepiej byłoby organizować je wcześniej, niż jest to obecnie tak, aby zdążyć 

z realizacją projektu w ciągu roku. Dodał, że chodzi również o to, żeby zdążyć z projektami 

np. przed sezonem, aby mieszkańcy mogli jeszcze skorzystać.  

Kamil Klimek powiedział, że warto rozważyć zmianę progów w poszczególnych grupach 

projektów a szczególnie w grupie II i III, chodzi o zwiększenie tych kwot. Podkreślił, że może 

warto wstrzymać się jeszcze z procedowaniem tej uchwały, dopracować ten projekt i podjąć 

uchwałę za miesiąc.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk powiedział, że projekt uchwały był 

skierowany do radnych Rady Miejskiej, aby zgłaszali swoje uwagi i propozycje w tym 

zakresie. Zaznaczył, że każdego roku jest dyskusja, że projekt uchwały należałoby napisać 

inaczej. Dodał, że w innych miastach nie ma podziału na kategorie, jak to jest w Suwałkach. 

Jest to swego rodzaju komplikacja, głównie pod względem przenoszenia środków.  

Powiedział, że jeśli uda się wypracować jakieś rozwiązania, które będą usprawniały proces 

realizacji budżetu obywatelskiego, jest jak najbardziej za, ale póki nie zostanie to zmienione, 

trzeba trzymać się tego, co obowiązuje. 

Odniósł się do propozycji przeniesienia tego tematu na inny termin. Powiedział, że załącznik 

nr 3 określa „Harmonogram konsultacji Suwalskiego Budżetu Obywatelskiego na 2024 rok”, 

więc trzeba byłoby to wszystko przesuwać i wówczas projekty nie zostaną ujęte w projekcie 

przyszłorocznego budżetu.  

Jeśli chodzi o przetargi Czesław Renkiewicz powiedział, że czasami projekty złożone przez 

mieszkańców w ramach SBO są projektami złożonymi. Wymagają m.in. zlecenia 

opracowania dokumentacji, uzyskania pozwoleń na budowę a następnie ogłoszenie przetargu, 

wyłonienie wykonawcy i realizacja. Dodał, że w przypadku dużych projektów nie udaje się 

tego wszystkiego zamknąć w ciągu roku.   

Następnie nawiązał do tematu ogólnodostępności. Jak powiedział, można tutaj dyskutować 

czy rzeczywiście wszystkie projekty spełniają to kryterium. Tutaj potrzebna jest odpowiednia 

wnikliwość komisji, która weryfikuje wnioski.  

Następnie Czesław Renkiewicz zapytał radnych, czy takie inwestycje, które będą wymagały 

dokumentacji, pozwoleń, przetargów itd. mają być realizowane w danym roku budżetowym 

czy na kilka lat do przodu. Zaznaczył, że trzeba się nad tym zastanowić, bo w takim wypadku 

komisja weryfikująca może odrzucić dany projekt, jeśli uzna, że zrealizowanie go w ciągu 

roku nie jest możliwe.  

Nawiązał również do kwestii §17. Przypomniał, że w ubiegłym roku w uchwale był dokładnie 

taki sam zapis, w którym jest stwierdzenie, że decyzję podejmuje Rada Miejska na wniosek 
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Prezydenta. Dodał, że jeśli brakuje środków na realizację inwestycji, to również na wniosek 

Prezydenta, Rada Miejska podejmuje decyzje o dofinasowaniu danego projektu. 

Czesław Renkiewicz powiedział, że nie chciałby zdejmować tego punktu z obrad, jeżeli nie 

będzie miał zapewnienia, że w rozsądnym terminie radni Rady Miejskiej spotkają się i 

przedstawią swoje konkretne propozycje do budżetu obywatelskiego. Poprosił o wskazanie 

czy ma zdjąć projekt uchwały z bieżących obrad i czy np. do 10 maja radni, którzy są 

niezadowoleni z proponowanego projektu uchwały dopracują go i przedstawią Prezydentowi 

do zweryfikowania.  

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej przypomniał, że procedura 

głosowania, zanim radni przejdą do właściwego głosowania, jest taka, że można skierować 

projekt do ponownego rozpatrzenia przez komisje Rady Miejskiej i nie jest to zdjęcie z 

porządku obrad, druga opcja to głosowania nad poprawkami, jeżeli by się pojawiły i dopiero 

wtedy głosowanie właściwe.  

 

Anna  Ruszewska powiedziała, że na Komisji Oświaty i Wychowania zgłaszała wniosek w 

sprawie wycofania punktu 3 w §17 i dokonanie adekwatnej do tego zmiany w punkcie 4. Jak 

powiedziała, jest to też uwaga, którą zgłosiła Suwalska Rada Działalności Pożytku 

Publicznego, czyli ciało doradcze, opiniodawcze, które wypowiada się w wielu kwestiach 

merytorycznie i zgłasza trafne uwagi.  

Zastanawiała się dlaczego duże miasta potrafią to zorganizować i wydatkować środki zgodnie 

z opracowanymi przez siebie wytycznymi w tym zakresie. Podkreśliła, że według niej pulę 

środków na budżet obywatelski należy wykorzystać w całości.   

 

Kamil Klimek powiedział, że jest jeszcze trochę czasu na przyjęcie tej uchwały i np. można 

byłoby skrócić czas na zapoznanie się mieszkańców z projektami, który wynika z 

harmonogramu, o którym wspominał Prezydent. Zgłosił wniosek o skierowanie projektu 

uchwały do ponownego rozpatrzenia przez komisje merytoryczne.  

 

mec. Paweł Michalski z Obsługi Prawnej powiedział, że z punktu widzenia Statutu wniosek, 

który złożył radny Kamil Klimek jest bardziej zasadny niż ewentualne rozważanie zmiany 

porządku obrad poprzez zdjęcie tego punktu, bowiem zgodnie ze Statutem w trakcie obrad, 

czyli po punkcie nr 2 zmiana porządku obrad może zostać wprowadzona wyłącznie z 

ważnych powodów i w tym przypadku warto wziąć pod uwagę jednak propozycję radnego 

Kamila Klimka.  

 

Bogdan Bezdziecki powiedział, że radni PiS mają pewien dylemat, ponieważ mieli już jakiś 

pogląd i stanowisko na ten projekt uchwały a w tej chwili jest problem, jak do tego się 

odnieść. Dodał, że zgodziłby się  z tym, aby wnieść jakieś propozycje zmian, jednak – jak 

zaznaczył – część zastrzeżeń wynika raczej z nieprzestrzegania zapisów uchwały, która 

obowiązuje a nie konieczności wnoszenia jakichś zmian. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta powiedział, że odrzucił propozycje Rady 

Działalności Pożytku Publicznego z uzasadnieniem, które znajduje się w przekazanych 
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dokumentach. Powiedział, że nie wie, czy to dobre rozwiązanie, aby w przypadku, kiedy 

jakaś kwota zostanie do dyspozycji, brać do realizacji projekt, który zgadza się kwotowo, 

niezależnie, ile głosów zdobył i który jest na liście.       

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej ogłosił przerwę.  

 

Po przerwie głos zabrał Marek Zborowski-Weychman. Jak powiedział radni Klubu „Łączą 

nas Suwałki” nie widzą potrzeby, aby cokolwiek zmieniać w projekcie uchwały i uważają, że 

należy przeprowadzić nad nim głosowanie.  

 

Jacek Juszkiewicz powiedział, że Klub PiS również jest za tym, aby przeprowadzić 

głosowanie nad projektem uchwały, gdyż prace na komisjach już się odbyły i projekt został 

zaopiniowany pozytywnie.  

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad wnioskiem radnego 

Kamila Klimka.  

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 44 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 8 radnych; „przeciw” – 13 radnych) 

wniosek, nie został przyjęty. 

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały wraz 

z autopoprawkami. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 13 radnych; „przeciw” – 7 radnych) 

uchwała wraz z autopoprawką, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LVI/732/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 26 kwietnia 2023 r. 

w sprawie konsultacji społecznych z mieszkańcami Miasta Suwałki dotyczących 

Suwalskiego Budżetu Obywatelskiego na 2024 r. 

– stanowi załącznik nr 46 do protokołu. 

 

Ad pkt. 20 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wykazu kąpielisk na terenie  Miasta Suwałki 

na rok 2023 oraz określenia sezonu kąpielowego. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 47 do protokołu. 

 

Kamil Lauryn – Przewodniczący Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki przedstawił 

opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 
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Jacek Roszkowski zapytał o dofinansowanie do kąpielisk gminnych w Krzywym i w Starym 

Folwarku.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk powiedział, że Miasto dba o 

bezpieczeństwo nad wodą przekazując dla Wodnego Ochotniczego Pogotowia Ratunkowego 

w tym roku kwotę 25 tys. zł. Gmina Suwałki przekazała 7 tys. zł na ten cel. Dodał, że 

informacja o tym czy Dyrektor Ośrodka Sportu i Rekreacji podpisał odpowiednią umowę, 

zostanie radnemu przekazana.      

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 20 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LVI/733/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 26 kwietnia 2023 r. 

w sprawie wykazu kąpielisk na terenie  Miasta Suwałki na rok 2023 

 oraz określenia sezonu kąpielowego. 

– stanowi załącznik nr 50 do protokołu. 

 

Ad pkt. 21 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie ustalenia 

Regulaminu Cmentarza Komunalnego w Suwałkach oraz ustalenia Cennika opłat. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 

 

Kamil Lauryn – Przewodniczący Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki przedstawił 

opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 52 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – Przewodniczący Komisji Finansowo – Budżetowej przedstawił opinię 

Komisji – opinia stanowi załącznik nr 53 do protokołu. 

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 54 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 15 radnych; „wstrzymał się” – 5 

radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LVI/734/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 26 kwietnia 2023 r. 
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w sprawie zmiany uchwały w sprawie ustalenia Regulaminu Cmentarza Komunalnego 

w Suwałkach oraz ustalenia Cennika opłat. 

– stanowi załącznik nr 55 do protokołu. 

 

Ad pkt. 22 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wysokości stawek opłat za zajęcie pasa 

drogowego dróg publicznych, których zarządcą jest Zarząd Dróg i Zieleni w Suwałkach. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 56 do protokołu. 

 

Łukasz Wojno – Wiceprzewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 57 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – Przewodniczący Komisji Finansowo – Budżetowej przedstawił opinię 

Komisji – opinia stanowi załącznik nr 58 do protokołu. 

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 59 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 19 radnych; „przeciw” – 1 radny) 

uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LVI/735/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 26 kwietnia 2023 r. 

w sprawie wysokości stawek opłat za zajęcie pasa drogowego dróg publicznych, których 

zarządcą jest Zarząd Dróg i Zieleni w Suwałkach. 

– stanowi załącznik nr 60 do protokołu. 

 

Ad pkt. 23 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustalenia regulaminu korzystania z szaletu 

miejskiego położonego na terenie Gminy Miasta Suwałki oraz powierzenia Prezydentowi 

Miasta Suwałk ustalania wysokości opłaty za korzystanie z szaletu miejskiego. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 61 do protokołu. 

 

Kamil Lauryn – Przewodniczący Komisji Spraw Społecznych i Bezpieczeństwa przedstawił 

opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 62 do protokołu. 

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 63 do protokołu. 
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W wyniku głosowania większością głosów („za” – 20 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LVI/736/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 26 kwietnia 2023 r. 

w sprawie ustalenia regulaminu korzystania z szaletu miejskiego położonego na terenie 

Gminy Miasta Suwałki oraz powierzenia Prezydentowi Miasta Suwałk ustalania 

wysokości opłaty za korzystanie z szaletu miejskiego 

– stanowi załącznik nr 64 do protokołu. 

 

Ad pkt. 24 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego 

planu zagospodarowania przestrzennego Suwalskiej Specjalnej Strefy Ekonomicznej 

S.A. i terenów przyległych w granicach Miasta Suwałk. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 65 do protokołu. 

 

Łukasz Wojno – Wiceprzewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 66 do protokołu. 

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 67 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 20 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LVI/737/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 26 kwietnia 2023 r. 

w sprawie przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego Suwalskiej Specjalnej Strefy Ekonomicznej S.A.  

i terenów przyległych w granicach Miasta Suwałk. 

– stanowi załącznik nr 68 do protokołu. 

Ad pkt. 25  

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego terenu ograniczonego ulicami Tadeusza Kościuszki, 24 Sierpnia i rzeką 

Czarną Hańczą w Suwałkach. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 69 do protokołu. 

 

Łukasz Wojno – Wiceprzewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 70 do protokołu. 
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Andrzej Turowski – Przewodniczący Komisji Finansowo – Budżetowej przedstawił opinię 

Komisji – opinia stanowi załącznik nr 71 do protokołu. 

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 72 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 21 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LVI/738/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 26 kwietnia 2023 r. 

w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego terenu ograniczonego 

ulicami Tadeusza Kościuszki, 24 Sierpnia i rzeką Czarną Hańczą w Suwałkach 

– stanowi załącznik nr 73 do protokołu. 

 

Ad pkt. 26 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego terenu położonego po północnej stronie ulicy Zastawie od nr 26 do nr 44 

w Suwałkach. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk przedstawił wniosek o podjęcie uchwały – 

stanowi załącznik nr 74 do protokołu. 

 

Łukasz Wojno – Wiceprzewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 75 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – Przewodniczący Komisji Finansowo – Budżetowej przedstawił opinię 

Komisji – opinia stanowi załącznik nr 76 do protokołu. 

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 77 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 20 radnych; „wstrzymał się” – 1 

radny), została przyjęta. 

UCHWAŁA nr LVI/739/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 26 kwietnia 2023 r. 

w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego terenu położonego po 

północnej stronie ulicy Zastawie od nr 26 do nr 44 w Suwałkach. 

– stanowi załącznik nr 78 do protokołu. 

 

Ad pkt. 27 
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Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uwzględnienia petycji mieszkańców w 

sprawie niewprowadzania strefy płatnego parkowania na ulicy ks. K.A. Hamerszmita w 

Suwałkach. 

 

Kamil Klimek – Przewodniczący Komisji Skarg, Wniosków i Petycji przedstawił opinię 

Komisji – opinia stanowi załącznik nr 79 do protokołu. 

 

Kamil Lauryn powiedział, że debata odnośnie strefy płatnego parkowania na ul. 

Hamerszmita trwała kilka miesięcy. Wspomniał, że w posiedzeniu Komisji Skarg, Wniosków 

i Petycji brali udział również mieszkańcy, którzy tłumaczyli, że nie chcą sporu z 

przedsiębiorcami, ale chodzi im o możliwość bezpiecznego parkowania. Dodał, że wie, iż 

został wypracowany pewien kompromis, ale okazuje się, że mieszkańcy muszą partycypować 

w kosztach.  

Zapytał Prezydenta Miasta dlaczego w niektórych przypadkach wymagana jest ta 

partycypacja mieszkańców w kosztach a w niektórych nie. Dodał, że zbyt wiele rzeczy jest – 

jak to określił – zrzucana na mieszkańców. Powiedział, że wie, że budżet miejski jest 

okrojony, ale mieszkańcom też jest ciężko i z każdej strony dostają podwyżki i dodatkowe 

opłaty np. za podłączenie do centralnego ogrzewania.  

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta  powiedział, że np. bloki spółdzielcze mają 

wydzielony teren tylko pod blokiem a jeżeli lokator wychodzi z klatki schodowej wchodzi na 

teren miejski. Przypomniał, że kiedyś Miasto chciało, aby ta spółdzielnia za symboliczną 

złotówkę kupiła od Miasta teren leżący koło bloku, bo jest tam m.in. plac zabaw i służy on 

mieszkańcom. Dodał, że większość mieszkańców, którzy mieszkają w blokach należących do 

wspólnot czy innych spółdzielni, płacą za utrzymanie części wspólnych, natomiast niektórzy 

chcą, by wszystko robiło Miasto. 

Następnie powiedział, że odwiedził kamienicę przy ul. Hamerszmita. Spotkał się tam z 

jednym z mieszkańców i uzgodnił, że Miasto przekaże materiały budowalne a mieszkańcy we 

własnym zakresie położą kostkę na placu przed kamienicą, aby mogli tam parkować. Później 

okazało się, że mieszkańcy proponują inicjatywę lokalną w tym zakresie. Następnie 

powiedział, że plac zabaw w tej okolicy wyglądał również źle, czyli nikt nie dba o miejsce, 

gdzie bawią się ich dzieci. Podkreślił, że potrzeba wspólnego wysiłku i starań również ze 

strony mieszkańców, aby porządkować pewne miejsca. Poprosił, aby radni w kontaktach z 

mieszkańcami realnie przedstawiali sytuację, a nie w ten sposób, że wszystko można 

wykonać z budżetu miasta. Prosił też o apel do mieszkańców, aby również dbali o swoje 

otoczenie i porządkowali je a nie czekali, że wszystko wykona Miasto.  

Wspomniał również o remontach placów zabaw, o co wnioskowała jakiś czas temu grupa 

radnych. Po zrobieniu rozpoznania radni otrzymali wykaz prac wraz z szacunkowymi 

kosztami. W budżecie zostały również umieszczone dodatkowe środki finansowe z 

przeznaczenie na place zabaw. Po analizie uznano, że zostaną one przeznaczone na remont 

placu zabaw na Placu M. Konopnickiej, ponieważ jest on już zniszczony a znajduje się w 

centrum miasta, które odwiedza wielu mieszkańców, ale też turyści. Dodał, że Miasto wciąż 

poszukuje dodatkowych środków na remont pozostałych placów zabaw, ponieważ z własnego 
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budżetu nie jest w stanie tego zrobić. Podkreślił, że jeśli będzie współdziałanie z 

mieszkańcami np. w ramach inicjatyw lokalnych, to będzie można więcej zrobić.  

  

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 80 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 16 radnych; „wstrzymał się” – 2 

radnych) uchwała, została przyjęta. 

UCHWAŁA nr LVI/740/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 26 kwietnia 2023 r. 

w sprawie uwzględnienia petycji mieszkańców w sprawie niewprowadzania strefy 

płatnego parkowania na ulicy ks. K.A. Hamerszmita w Suwałkach. 

– stanowi załącznik nr 81 do protokołu. 

Ad pkt. 28 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie określenia wzoru deklaracji o wysokości 

opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi składanej przez właścicieli 

nieruchomości. 

 

Anna Cyran – Skarbnik Miasta przedstawiła wniosek o podjęcie uchwały – stanowi 

załącznik nr 82 do protokołu. 

 

Kamil Lauryn – Przewodniczący Komisji Ekologii, Kultury, Sportu i Turystyki przedstawił 

opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 83 do protokołu. 

 

Łukasz Wojno – Wiceprzewodniczący Komisji Strategii i Rozwoju Gospodarczego 

przedstawił opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 84 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – Przewodniczący Komisji Finansowo – Budżetowej przedstawił opinię 

Komisji – opinia stanowi załącznik nr 85 do protokołu. 

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 86 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 19 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LVI/741/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 26 kwietnia 2023 r. 

w sprawie określenia wzoru deklaracji o wysokości opłaty za gospodarowanie odpadami 

komunalnymi składanej przez właścicieli nieruchomości. 

– stanowi załącznik nr 87 do protokołu. 

 

Ad pkt. 29 
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Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie miasta na 2023 rok. 

 

Anna Cyran – Skarbnik Miasta przedstawiła wniosek o podjęcie uchwały – stanowi 

załącznik nr 88 do protokołu. 

 

Andrzej Turowski – Przewodniczący Komisji Finansowo – Budżetowej przedstawił opinię 

Komisji – opinia stanowi załącznik nr 89 do protokołu. 

 

Mariola Brygida Karpińska poprosiła Sekretarza Miasta o lepszą organizację miejsca pracy 

Wydziału Podatków i Opłat. Wyjaśniła, że obecnie jest tak, że w jednym pokoju część 

pracowników obsługuje interesantów, część przygotowuje np. pisma i na pewno trudno im się 

skupić na pracy w takich warunkach, kiedy wciąż wchodzą petenci.  

Karol Korneluk zapytał o zał. 3 – pozycja zakup maszyny czyszczącej – SODN. Zapytał, 

czy rzeczywiście jest taka potrzeba, aby tę maszynę zakupić na potrzeby SODN-u czy nie 

lepiej byłoby ją zakupić na potrzeby szkoły, bo są tam większe przestrzenie do sprzątania.  

 

Anna Cyran – Skarbnik Miasta odpowiedziała, że zmiana przytoczona przez radnego Karola 

Korneluka to zmiana porządkowa pomiędzy paragrafami w budżecie SODN-u. 

Wytłumaczyła, że nie są to żadne dodatkowe środki przeznaczane na zakup maszyny, o której 

mowa.  

 

Mariusz Klimczyk – Sekretarz Miasta odniósł się do wypowiedzi radnej Marioli Karpińskiej. 

Jak powiedział, w tej chwili trwają prace nad zmianami koncepcyjnymi dotyczącymi obsługi 

petentów Urzędu Miejskiego, również w kontekście propozycji radnego Kamila Klimka 

dotyczącej zmian godzin funkcjonowania i zasad obsługi petentów. Podkreślił, że na 

najbliższe posiedzenie Kolegium Prezydenta zostanie przygotowana propozycja 

rozmieszczenia i ulokowania wydziałów Urzędu Miejskiego w kontekście uruchomienia 

nowego budynku przy ulicy Noniewicza 71 a. Podkreślił, że dostrzega problem 

funkcjonowania m.in. Wydziału Podatków i Opłat i chce, aby został on rozwiązany. Dodał, że 

z pewnością  po przeprowadzce części wydziałów do nowej lokalizacji warunki pracy, jak i 

obsługi interesantów się poprawią.  

 

Mariola Brygida Karpińska podkreśliła, że chodzi jej o to, aby pracownicy Urzędu, którzy 

wydają decyzje itd. mogli pracować w spokoju i skupić się na tym, co robią, bo często są to 

kwestie trudne i skomplikowane. 

 

Wojciech Pająk podziękował za to, że udało się znaleźć w budżecie pieniądze na zakup 

książek do Biblioteki Publicznej.   

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 90 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 13 radnych; „przeciw” – 3 radnych; 

„wstrzymał się” – 3 radnych) uchwała, została przyjęta. 
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UCHWAŁA nr LVI/742/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 26 kwietnia 2023 r. 

w sprawie zmian w budżecie miasta na 2023 rok. 

– stanowi załącznik nr 91 do protokołu. 

 

Ad pkt. 30 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej 

Miasta Suwałki na lata 2023-2041. 

 

Anna Cyran – Skarbnik Miasta przedstawiła wniosek o podjęcie uchwały – stanowi 

załącznik nr 92 do protokołu. 

Andrzej Turowski – Przewodniczący Komisji Finansowo – Budżetowej przedstawił opinię 

Komisji – opinia stanowi załącznik nr 93 do protokołu. 

 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 94 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 13 radnych; „przeciw” – 4 radnych; 

„wstrzymał się” – 2 radnych) uchwała, została przyjęta. 

 

UCHWAŁA nr LVI/743/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 26 kwietnia 2023 r. 

w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej  

Miasta Suwałki na lata 2023-2041. 

– stanowi załącznik nr 95 do protokołu. 

 

Ad pkt. 31 

Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany Statutu Miasta Suwałk. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że na podstawie § 18 

ust. 2 pkt. 1 „ Do wyłącznej właściwości Rady należy stanowienie aktów prawa miejscowego, 

w tym uchwalenie Statutu Miasta. dodał, że projekt uchwały został przygotowany na potrzeby 

prac Komisji Statutowej i przedłożony radnym w materiałach sesyjnych. 

 

Marek Lech Zborowski-Weychman – Przewodniczący Komisji Statutowej przedstawił 

opinię Komisji – opinia stanowi załącznik nr 96 do protokołu. 

Więcej uwag i pytań nie wniesiono. Przystąpiono do głosowania nad projektem uchwały. 

– Imienny wykaz głosowania stanowi załącznik nr 97 do protokołu. 

 

W wyniku głosowania większością głosów („za” – 18 radnych) uchwała, została przyjęta. 
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UCHWAŁA nr LVI/744/2023 

RADY MIEJSKIEJ W SUWAŁKACH 

z dnia 26 kwietnia 2023 r. 

w sprawie zmiany Statutu Miasta Suwałk. 

– stanowi załącznik nr 98 do protokołu. 

 

Ad pkt. 32 

Informacje i odpowiedzi Prezydenta Miasta Suwałk. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta Suwałk odniósł się do pomysłu elektronicznego 

systemu rezerwacji miejskich obiektów sportowych, co zaproponował radny Bogdan 

Bezdziecki. Jak powiedział, jest to wniosek jak najbardziej zasadny i taki system powinien 

powstać, aby mieszkańcom było łatwiej dokonywać rezerwacji i opłat. Powiedział, że trzeba 

się tym zająć i znaleźć odpowiednie narzędzie informatyczne.  

Następnie odniósł się do tematu świadectw energetycznych, w którym jest wiele niejasności i 

pytań. Zadeklarował, że Miasto zrobi wszystko, aby umożliwić mieszkańcom uzyskanie 

rzetelnej informacji w Wydziale Ochrony Środowiska Urzędu Miejskiego.  

Kolejno odniósł się do wypowiedzi Wojciecha Pająka dotyczącej planów inwestycyjnych 

stworzenia baru na terenie bulwarów. Powiedział, że jakiś czas temu zgłosił się do niego 

mieszkaniec miasta, który prowadził tego typu działalność w różnych miastach. Przedstawił 

koncepcję, która wydała się ciekawa dla władz miasta. Okazało się, że teren, którym inwestor 

był zainteresowany nie może zostać udostępniony ze względu na ograniczenia wynikające z 

projektów unijnych. Dodał, że na bulwarach jest też teren uporządkowany ze środków 

budżetowych, więc można by było tam właśnie zezwolić na tego typu inwestycję. 

Dodatkowo, pojawił się wniosek od firmy, która prowadzi kawiarnię w Starej Łaźni na ten 

sam teren. Doszło do spotkania i udało się uzyskać konsensus. Dodał, że Zarząd Dróg i 

Zieleni przedstawił projekt zmiany zarządzania w sprawie zasad wydzierżawiania terenów 

publicznych miejskich do prowadzenia tymczasowych obiektów gastronomicznych. 

Propozycja ZDiZ została przyjęta. Podkreślił, że są tam zawarte m.in. zapisy dotyczące 

uzgodnień z Architektem Miejskim, aby teren nie został zeszpecony. Prezydent podkreślił, że 

przedsiębiorca będzie musiał przejść procedurę konkursową, jeżeli chciałby dzierżawić teren 

dłużej niż 3 miesiące, bo tylko na taki okres może się to odbyć w trybie szczególnym.  

Czesław Renkiewicz powiedział, że widać, że bulwary przyciągają mieszkańców, więc trzeba 

robić wszystko, aby ten teren był jeszcze bardziej atrakcyjny.  

Następnie Prezydent Miasta odniósł się to tematu kontroli delegacji służbowych, który 

poruszył Jacek Juszkiewicz. Powiedział, że Wydział Kontroli i Audytu przeprowadził 

kontrolę w tym zakresie w Miejskim Ośrodku Pomocy Rodzinie. Obecnie prowadzi kontrolę 

w Zarządzie Dróg i Zieleni. Dodał, że jest roczny plan audytu i roczny plan kontroli 

finansowej i merytorycznej prowadzonych przez wydziały Urzędu Miejskiego. Wyniki 

kontroli są przedstawiane Prezydentowi Miasta a jeśli okazuje się, że występują jakieś 

nieprawidłowości, są podejmowane działania, aby ten stan rzeczy naprawić.  

Następnie wypowiedział się na temat wniesiony przez Karola Korneluka dotyczący 

wskaźników zatrudnienia osób niepełnosprawnych. Powiedział, że od dwóch lat nie ma z tym 



36 
 

problemów w Urzędzie Miejskim. Wskaźnik wynosi 6,9%, więc wpłaty do PFRON-u nie 

muszą być wnoszone. Następnie przywołał dane z poszczególnych jednostek miejskich. 

Dodał, że nie wszystkie jednostki osiągają wymagany wskaźnik, wobec czego poprosił, aby 

dyrektorzy i kierownicy podjęli działania w tym zakresie, aby zatrudniać osoby 

niepełnosprawne i unikać dodatkowych obciążeń dla budżetu miasta.  

Następnie odniósł się do tematu garaży przy ul. Niepodległości i rondzie przy ul. Sejneńskiej. 

Jak powiedział, są to garaże w części należące do Miasta, ale w większości do osób 

prywatnych. Podkreślił, że docelowo trzeba by było nadać temu miejscu przeznaczenie. W 

opracowaniu jest miejscowy plan zagospodarowania przestrzennego. 

Następnie odniósł się do tematu stojaków rowerowych. Jak powiedział, od lat jest przyjęta 

zasada, że na wniosek dyrektorów szkół takie stojaki są ustawiane.  

Kolejno powiedział o inicjatywach lokalnych. Zaznaczył, że od 2014 roku, kiedy zaczął 

funkcjonować budżet obywatelski, zainteresowanie inicjatywami lokalnymi spadło. 

Podkreślił, że trzeba o tym więcej mówić, pisać, aby mieszkańcy wiedzieli o takiej 

możliwości.  

Odnośnie tematu placów zabaw, który poruszył Zbigniew De-Mezer powiedział, że na 

terenach miejskich jest ok. 10 placów wymagających remontu. Za 150 tys. zł będzie 

odbudowywany plac zabaw na Placu M. Konopnickiej, w drugiej kolejności jest plac zabaw 

na Osiedlu II a później, w zależności od pozyskiwanych środków finansowych, będą 

porządkowane kolejne.  

Następnie odniósł się do należności, jaką PGK zapłaciło firmie gazowniczej za nieodebrany 

gaz ziemny. Powiedział, że Miasto zastanawiało się czy nie uruchamiać dodatkowych 

mechanizmów prawnych, ale po analizach było pewne, że sprawa będzie przegrana. 

Podkreślił, że Miastu opłacało się nie kupić tego gazu, zapłacić karę i przejść na diesel, niż 

ten gaz wtedy kupować.  

Jeśli chodzi o autobusy komunikacji miejskiej powiedział, że ze środków unijnych ani NFOŚ 

nie można kupować już nawet autobusów na gaz ziemny skroplony a tylko autobusy 

elektryczne lub napędzane wodorem. Miasto planuje kupić 19 autobusów elektrycznych. 

Złożyło już wniosek do NFOŚ-u na część a pozostałe mają być ulokowane w programie 

Polska Wschodnia w Zintegrowanych Inwestycjach Terytorialnych. Mają to być autobusy 

różnej długości. Procedury jednak są dosyć długotrwałe. Problem z takimi autobusami jest też 

taki, że potrzebne są stacje ładowania. Zamiar jest taki, aby za terenem ZDiZ i PGK 

wybudować niedużą instalację fotowoltaiczną, wiatraki i magazyn energii. Miasto będzie 

czyniło starania, aby kolejny przetarg na energię elektryczną został rozstrzygnięty. 

Przedsiębiorstwo Energetyki Cieplnej zostało zainspirowane przez Miasto, aby przystąpić do 

przetargu na dostarczanie energii elektrycznej dla Zespołu Szkół Technicznych. Analizy dają 

nadzieję, że PEC mógłby sprzedawać energię dla jednostek miejskich.  

Następnie odniósł się do Planu Budowy Dróg Lokalnych. Jak zaznaczył ten plan kończy się w 

tym roku i w najbliższym czasie rozpoczną się prace nad jego kontynuacją w zakresie 

budowy kolejnych dróg osiedlowych. Miasto próbuje zdobywać środki na ten cel i składać 

projekty w różnych konkursach. Dodał, że są pewne środki na remonty dróg i trzeba będzie 

podjąć decyzję co remontować i w jaki sposób. Podkreślił, że stan nawierzchni niektórych 

ulic jest bardzo zły i na wszystko potrzebne są duże środki finansowe.   



37 
 

Kolejny temat dotyczył pomocy psychologiczno-pedagogicznej, powiedział że temat jest 

bardzo trudny i wymaga uwagi, chociażby w kontekście prób samobójczych. Zespół ds. 

zdrowia pochyli się nad tym tematem i być może uda się przyjąć miejski program w tym 

zakresie, bo na pewno jest on potrzebny.  W tym kontekście nawiązał również do interpelacji 

Anny Ruszewskiej dotyczącej pomocy psychologicznej nie tylko dla dzieci i młodzieży, ale 

również dla nauczycieli. Dodał, że czasy są trudne i pomocy coraz częściej potrzebują 

również dorośli.  

Następnie odniósł się do wypowiedzi Adama Ołowniuka dotyczącej parkingów przy ul. 

Franciszkańskiej i w okolicy SP nr 11. Przypomniał, że jakiś czas temu odbyło się spotkanie 

w SP nr 11 z udziałem radnych i mieszkańców. Jak powiedział, dyskusja była bardzo 

ożywiona i podnoszono wtedy problem braku miejsc parkingowych. Część osób chciała w 

przestrzeni między blokami zieleń a część chciała miejsca parkingowe. Wtedy doszło do 

konsensusu. Obecnie Miasto złożyło wniosek o wydanie pozwolenia na budowę z zamiarem, 

że na części między blokami zostanie wybudowanych prawie 40 dodatkowych miejsc 

parkingowych. Mieszkańcy złożyli odwołanie, w związku z czym Wojewoda Podlaski uchylił 

decyzję w części dotyczącej właśnie tych miejsc parkingowych. Prezydent Miasta powiedział, 

że żeby wykonać miejsca parkingowe trzeba byłoby zmienić miejscowy plan 

zagospodarowania przestrzennego, działkę wskazać na cele publiczne, wykupić teren i zrobić 

zarówno tereny zielone, jak i miejsca parkingowe. I jeśli takie zadanie miałoby być przyjęte 

na przyszły rok, to wcześniej trzeba by było rozpocząć zmianę planu, który tam obowiązuje. 

Podkreślił, że Miasto nie ma już gruntów w pasie drogi ulicy Franciszkańskiej.  

Jeśli chodzi o mieszkanie ZBM-u przy ul. Konopnickiej przydzielone jednej z mieszkanek, o 

czym mówił radny Adam Ołowniuk, Prezydent powiedział, że rzeczywiście nie powinno ono 

być przekazane w takim złym stanie. Jednocześnie dodał, że mieszkanka podpisała 

odpowiednie dokumenty. Zgodnie z uchwałą Rady Miejskiej, jeśli mieszkaniec rezygnuje z 

umowy, powinien zostać wykreślony z listy przydziału mieszkań. Wspomniał, że wbrew 

zapisom uchwały została podjęta decyzja,  że mieszkanka złoży rezygnację z przydziału tego 

mieszkania i otrzyma inną propozycję ze strony ZBM TBS.  

Podkreślił, że bardzo często pojawiają się interesanci, którzy ubiegają się o przydział 

mieszkania komunalnego i zostaje im przedstawiona cała procedura  z tym związana.  Dodał 

też, że nie docierają do niego krytyczne uwagi na temat złej pracy ZBM TBS. 

Jeśli chodzi o dodatkowe pakiety na psie odchody powiedział, że nie powinno być z tym 

problemu.  

Następnie odniósł się do wypowiedzi Kamila Lauryna odnośnie ulicy Dąbrówka, Piaskowa. 

Powiedział, że Miasto ubiega się o środki na ten cel i chce pozyskać pieniądze z Rządowego 

Funduszu Rozwoju Dróg. Dodał, że koszt remontu ulicy Piaskowej szacuje się na ok. 2 mln 

zł. Jeśli nie uda się zdobyć pieniędzy tym razem, to Miasto będzie składało wniosek 

ponownie.  

Jeśli chodzi o problemy z wyjazdem przy ul. 1 Maja związane z remontem budynku, 

Prezydent powiedział, że jest to temat dla Policji i Straży Miejskiej.  

Jeśli chodzi o temat  składania wniosków do programu Sportowa Polska, który zgłosił Kamil 

Klimek, Prezydent Miasta powiedział, że Miasto rozpoczęło przygotowania dokumentacji 

technicznej. Na Kolegium Prezydenta otrzymał informację, że wykonanie skateparku będzie 

kosztowało ponad 4,8 mln zł, w wersji bardziej oszczędnej – 3,7 mln zł. Dodał, że 
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dofinansowanie z Programu Sportowa Polska wynosi maksymalnie 50%. Powiedział, że jest 

to przedsięwzięcie drogie i może trzeba na razie w miarę możliwości odremontować ten 

istniejący skatepark i szukać środków finansowych na nową inwestycję.  

Jeśli chodzi o dojazd do ogrodów działkowych przy ul. Sportowej powiedział, że jest 

możliwość poprawienia tej drogi i zostanie to zrobione w najbliższym czasie.  

W temacie uchwytów dla rowerzystów przy sygnalizacjach świetlnych powiedział, że trzeba 

tę sprawę skonsultować z Zarządem Dróg i Zieleni, bo nie wie, czy takie uchwyty nie będą 

utrudniały ruchu pieszych.  

Następnie odniósł się do tematu Poradni Psychologiczno-Pedagogicznej. Jak powiedział, na 

dzień dzisiejszy jest pomysł, o którym była już mowa niejednokrotnie, aby budynek 

wykorzystać na żłobek miejski a Poradnię przenieść do budynku na Kościuszki 45. Na remont 

tego budynku został złożony wniosek, przed wakacjami powinno być rozstrzygniecie 

konkursu i wtedy okaże się co dalej z Poradnią.  

Kolejno poruszył temat ulicy Powstańców Wielkopolskich, o czym mówiła Mariola 

Karpińska. Prezydent Miasta wspomniał, że inwestycja była kosztowna i Miasto z niej 

zrezygnowało. Gdyby doszło do realizacji, to w miejscu, o którym wspomniała radna, 

powstałoby rondo. Dodał, że jest gotowy  projekt techniczny na tę inwestycję, dlatego Miasto 

będzie się starało pozyskać środki na ten cel i go zrealizować. Zaznaczył, że trudno byłoby 

realizować ten projekt tylko w jakiejś części i prowizorycznie. 

 

Mariola Karpińska powiedziała, że problem z włączeniem się do ruchu w lewo jest bardzo 

duży zwłaszcza w godzinach porannych i popołudniowych. W miejscu tym dochodzi o kolizji 

i wypadków. 

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta powiedział, że Zarząd Dróg i Zieleni sprawdzi czy 

uda się coś zrobić w tej okolicy i poprawić bezpieczeństwo. Poprosił o zweryfikowanie, ile 

było kolizji, wypadków w omawianym miejscu.  

 

Następnie odniósł się do pytania Zdzisława Przełomca o Suwalską Specjalną Strefę 

Ekonomiczną. Przyznał, że na terenie Strefy nie ma nowych inwestycji. Przypomniał, że w 

2018 roku zmieniono zasady inwestowania w strefach i ustalono pewne zasady uzyskiwania 

ulg podatkowych. Są one uzależnione od wskaźników jakościowych i ilościowych 

poniesionych przez przedsiębiorców. Wskaźnik został uzależniony od stopy bezrobocia, która 

w Suwałkach jest niska. Im wyższa stopa bezrobocia tym mniej trzeba zainwestować, żeby 

skorzystać z ulgi. Wspomniał również, że Miasto zostało zakwalifikowane do grupy miast 

średnich, które nie utraciły funkcji społeczno-gospodarczej. Wytłumaczył, że różnice w 

inwestycjach, w nakładach potrzebnych do skorzystania z ulg wynikają po pierwsze ze 

stosunkowo niskiej stopy bezrobocia, ale przede wszystkim z tego, co wynika z 

Rozporządzenia Rady Ministrów w sprawie pomocy publicznej udzielanej niektórym 

przedsiębiorcom na realizację nowych inwestycji. Jest tam zapis, że w sytuacji, kiedy miasto 

traci funkcje społeczno-gospodarcze, to te progi są bardzo niskie a jeżeli nie traci tej funkcji, 

to te progi są wprost uzależnione od stopy bezrobocia. Teraz, aby Miasto uzyskało takie 

warunki, jak ma np. Ełk, powinno mieć stopę bezrobocia na poziomie 15%. Podkreślił, że w 

miejscowym planie zagospodarowania okolic SSSE jest dużo terenów, które mogłyby być 
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zagospodarowane pod działalność gospodarczą. Podkreślił, że terenów uzbrojonych i hal nie 

brakuje, ale brakuje inwestorów. Powiedział również, że są to negatywne skutki przekazu 

dotyczącego Przesmyku Suwalskim. W obliczu tego spotkał się z Zarządem i uznali, że 

najlepiej będzie, jeżeli wspólnie, jako akcjonariusze samorządowi, wystąpią z wnioskiem, aby 

urządzić debatę w kierunku tego, jak państwo mogłoby pomóc i jakie instrumenty mogłoby 

uruchomić.  

Następnie przywołał dane dotyczące decyzji i kwot wydanych w latach 2018-2023 przez 

Zarząd Strefy na Ełk, Gołdap i Suwałki. Wynika z tego, że jest tych decyzji bardzo mało i nie 

pojawiają się nowe firmy a są tylko reinwestycje. Dodał, że z danych tych wynika również, że 

od 2021 r. zatrudnienie w podstrefie Ełk jest wyższe niż w Suwałkach. Suwałki odnotowały 

najwyższy spadek zatrudnienia w roku 2022. Podkreślił, że jeśli tylko o znajdzie się inwestor, 

Miasto będzie się starało jak najbardziej mu pomóc m.in. oferując pomoc de minimis. 

Zaznaczył, że według niego Prezydent wraz z radnymi powinni stworzyć wspólne 

wystąpienie do Premiera z prośbą o korektę w/w Rozporządzenia np. w zakresie ujęcia 

Przemysku Suwalskiego, jako miejsca, które wymaga szczególnego wsparcia. Jeśli mówi się 

o zrównoważonym rozwoju to z pewnością coś tu trzeba skorygować.   

Na koniec Prezydent Miasta powiedział, że ukazał się raport dotyczący turystyki i okazuje się, 

że województwo podlaskie nie jest atrakcyjne turystycznie i jest na końcu rankingu. Nie ulega 

wątpliwości, że turystyka nie jest panaceum na rozwój tego regionu. Dodał również, że rząd 

dostrzega zagrożenia na Przesmyku Suwalskim i są lokowane nowe jednostki wojskowe, 

rozwijany ma być suwalski pułk. Podkreślił, że to dobrze, ale z drugiej strony jest to też 

potwierdzenie, że jest to region niebezpieczny.  

 

Roman Rynkowski – Zastępca Prezydenta Miasta odniósł się do pytania Jacka 

Juszkiewicza o etaty dla młodych nauczycieli w kontekście odejść na emerytury. Jak 

powiedział, szczególnie w lutym wielu uprawnionych nauczycieli przeszło na emerytury. 

Dyrektorzy sygnalizują, że  w związku z tym od września pojawią się wakaty w szkołach. 

Dodał, że Kuratorium Oświaty w Białymstoku posiada zakładkę „Praca dla nauczycieli” i tam 

są ogłoszenia o wakatach w poszczególnych szkołach. Jeśli chodzi o młodych nauczycieli, to 

nie ma specjalnego zainteresowania pracą w tym zawodzie.  

Następnie odniósł się do tematu pomocy psychologiczno-pedagogicznej, który poruszył 

Zbigniew De-Mezer. Powiedział, że spotkanie na Zespole ds. zdrowia będzie okazją do 

zaprezentowania tego, co już w tej kwestii zostało zrobione m.in. przez szkoły.  

Kolejno odpowiedział na pytanie Kamila Lauryna, które dotyczyło spotkania w Poradni 

Psychologiczno-Pedagogicznej. Roman Rynkowski zaznaczył, że obecnym na spotkaniu 

osobom przekazywał fakty, czyli m.in. o rozstrzygnięciu konkursu na dofinasowanie na 

żłobek. Jak powiedział, wraz z Naczelnik Wydziału Oświaty – Dorotą Sidorowicz starali się 

uspokoić atmosferę. Zadeklarował również pracownikom Poradni, że jest do dyspozycji w 

razie pojawiających się pytań i problemów. 

Na zakończenie Roman Rynkowski odniósł się do wątku zakupu maszyny czyszczącej dla 

SODN-u. Wytłumaczył, że SODN dysponuje kadrą doradców, ale nie ma zatrudnionej osoby 

do sprzątania, a prace tę wykonuje osoba zatrudniona w SP nr 7. Maszyna będzie wobec tego 

również wykorzystywana w SP nr 7.  
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Anna Cyran – Skarbnik Miasta odpowiedziała na pytanie Kamila Klimka dotyczące 

naliczania rekompensaty za opóźnienie w płatności w transakcjach handlowych, czy w 

przypadku niskich kwot należności głównych jest konieczność naliczania tych rekompensat 

za opóźnienie i jakie są możliwe rozwiązania w kontekście zasad współżycia społecznego. 

Anna Cyran powiedziała, że na podstawie stosownej ustawy wierzycielowi od dnia nabycia 

prawa do odsetek przysługuje od dłużnika, bez wezwania rekompensata za koszty 

odzyskiwania należności stanowiąca równowartość kwoty, gdzie są 3 takie kwoty: 40 Euro, 

70 Euro i 100 Euro. Wskazała, że ustawa o finansach publicznych upoważnia organ 

stanowiący i jednostki samorządu terytorialnego do podjęcia uchwały o niedochodzeniu 

należności z tytułu rekompensaty w wysokości 40 Euro w przypadku, gdy kwota świadczenia 

głównego nie przekracza tej kwoty. Przypomniała jednocześnie, że Rada Miejska w 

Suwałkach mając na względzie dobrą współpracę z przedsiębiorcami skorzystała z tego 

upoważnienia i uchwałą z 2020 r. wprowadziła właśnie taką zasadę niedochodzenia 

należności. Dodała, że w tej uchwale znajduje się również zapis - w odniesieniu do należności 

przypadających jednostkom podległym do umarzania należności oraz odraczania terminu 

spłaty całości lub części należności albo rozkładania płatności w całości lub części należności 

na raty, uprawnieni są kierownicy tych jednostek, jeżeli wartość należności głównej nie 

przekracza kwoty 40 tys. zł. 

Podkreśliła, że jeśli chodzi o możliwe rozwiązania, to chodzi głównie o to, żeby do każdej 

sprawy podchodzić indywidualnie, rozważyć czy istnieją przesłanki do zastosowania ulgi i po 

przeanalizowaniu danej sytuacji dyrektor może podjąć decyzję o umorzeniu, odroczeniu czy 

rozłożeniu na raty. Poradziła, aby pierwszym krokiem było przejrzenie umów, jakie są 

zawarte we wszystkich jednostkach pod kątem dostosowania terminów płatności, bo być 

może opóźnienia w płatnościach wynikają ze zbyt krótkich terminów płatności wskazanych w 

umowach. Dodała, że można byłoby np. aneksować dane umowy i te terminy pozmieniać.  

Jeśli chodzi o nienaliczanie należności, Anna Cyran  powiedziała, że jest to niemożliwe, bo do 

naliczania należności obliguje ustawa o finansach publicznych. Wytłumaczyła, że nawet jeśli 

zgodnie z uchwałą Rady Miejskiej, nie będzie się dochodzić tej należności, to ona i tak musi 

zostać naliczona i wykazana w sprawozdaniach. 

 

Edyta Kimera -Lange z Zarządu Budynków Mieszkalnych TBS w Suwałkach powiedziała, 

że jeśli chodzi o zasady najmu lokali użytkowych lub nieruchomości oraz dzierżawy gruntów 

z gminnego zasobu nieruchomości na okres do 3 lat, jest Zarządzenie Prezydenta Miasta 

Suwałk z 2022 r., które określa zasady oraz minimalne stawki. Dodała, że są ogłaszane 

przetargi i w wyniku tych przetargów są ustalane stawki czynszu.    

 

Czesław Renkiewicz – Prezydent Miasta poprosił, aby część spraw przenosić do rozmów 

bezpośrednich, bo są to tematy, które można wyjaśniać na bieżąco np. u Naczelników.  

 

Ad pkt. 33 

Zakończenie obrad sesji Rady Miejskiej w Suwałkach. 

 

Zdzisław Przełomiec – Przewodniczący Rady Miejskiej przypomniał radnym o konieczności 

złożenia oświadczeń majątkowych za poprzedni rok. Termin upływa z końcem kwietnia. 
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Następnie poinformował, że kolejna sesja jest planowana 31 maja 2023 roku. 

 

Kończąc LVI sesję Rady Miejskiej Zdzisław Przełomiec podziękował gościom, 

Prezydentom, Skarbnikowi oraz radnym za uczestnictwo i aktywny udział.  

Na tym protokół zakończono.      

 

Przewodniczący 

Rady Miejskiej w Suwałkach 

 

Zdzisław Przełomiec 
 

 

 

Protokół sporządziła: Anna Przybycień 
 

Podinspektor w Biurze Rady Miejskiej Urzędu Miejskiego w Suwałkach  


